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مدی��ر مجتم��ع طرح های اکتش��افی خراس��ان جنوبی با توجه به ش��عار 
رونق تولید در س��ال ۹۸ تلاش کردیم تا با تس��ریع در عملیات اکتشاف و 
بهره برداری از معادن س��هم کوچک��ی در رونق تولید بخش معدن و صنایع 

معدنی برداریم.

دبیر انجمن صنایع و معادن سرب و روی ایران معتقد است که نخستین 
و اصلی ترین مش��کل صنعت س��رب و روی کش��ور، محدودیت های ایجاد 
ش��ده برای صادرات اس��ت و دائما با وزارت صنعت، معدن و تجارت، بانک 
 مرکزی و گمرک درحال مذاکره و بررسی برای برداشتن این محدودیت ها

 هستیم...

محدودیت های صادراتی 
چالش صنعت سرب وروی 

سرخط خبر ها



آقای دولت این نیز بگذرد

س��الی که گذشت، س��الی عجیب 
در وقایع اتفاقیه روزگار ما بود؛ س��الی 
که هنرمندان و اندیش��مندان بزرگ 
این کش��ور بی صدا و باص��دا رفتند؛ 
از جمش��ید مش��ایخی بزرگ تئاتر تا 
محم��د مطی��ع بازیگ��ر در غربت، از 
استاد حس��ین دهلوی موسیقیدان 

ت��ا بهنام صفوی خواننده جوان، از حس��ین آهی ش��اعر تا مظاه��ر مصفا محقق، از 
صدای ماندگار پرویز بهرام تا فیروزگوران روزنامه نگار و بسیاری نام های ارزشمند و 

خاطره انگیز که امروز نیستند، اما یادشان تا ابد با ماست.
در ابت��دای یادداش��ت به هنر و مرگ هنرمند و فرهنگس��از به عنوان نخس��تین 
اتفاقیه اشاره کردم تا اهمیت این سرمایه بزرگ انسانی بر همگان به ویژه دولتمردان 
سیاست پیشه آشکار باشد و بدانند سیاست بازان می میرند و در تاریخ ذهن و اندیشه 
مردم نمی مانند، اما مرگ اندیش��مندان و هنرمندان و فرار مغزها از هر سیل و زلزله 
و توف��ان و آتش و خاک و باد و ویروس و بیماری مهم تر اس��ت و برای همیش��ه خلأ 

آن باقی می ماند.
س��الی که گذشت، باران آمد، رحمت نشد، زحمت به راه افتاد؛ سیل آمد و با خود 
احش��ام و مرات��ع و جاده و پل و زندگی را برد و زخم های��ش هنوز بر تن و جان و مال 
مردم لرستان و طبرستان و خوزستان و سیستان و بلوچستان وگلستان باقی است.

زلزله آمد و با خود مدرسه و خانه و کاشانه را ویران کرد.
خاک آمد و شهر طلای سیاه را خاکستان کرد.
آتش آمد و بر جنگل و درخت و آهن زد و رفت.

باد آمد و با خود مهربانی، عطوفت و انسانیت را برد.
سقوط هواپیما، بر غم های ملتی افزود که صاحب رای شان، در خواب است و بیدار 
که می ش��ود، بنزین گران شده، هواپیما ساقط شده، سردارش شهید شده، دلارش 

۱۵ هزار تومان  شده و برادرش دربند است.
در آش��فته بازار مدیریت، تورم، گرانی، فقر بیش��تر، کارگر ارزان تر، جان مفت، ارز 
بی حاص��ل، نفت ارزان، بنزین گران، اتاق های س��رمایه، زدوبند صبحانه، توفانی از 
نادانی، جه��ل، توهم، خودمح��وری، بزرگ بینی، برجام، هواپیم��ای اختصاصی، 
عراقچی، روانچی، ظریفچی، رفیقچ��ی، دلارچی، فامیلچی، مدیریت های کوتوله، 
لی لی پ��وت ه��ا و فامیل بازی ب��ه راه افتاد و ب��ر همه دردها، مصیبت ه��ا، مرگ ها، 
س��یاهی ها، غصه ها و قصه های ما، ویروس��ی ناشناخته و ش��اید هم دوست و رفیق 
ش��رکت های دارویی چندملیتی که بزرگ ترین نهاد اقتصادی جهان بعد از بانک ها 
به شمار می روند، با فرمول آنتی ویروسی پنهان شده در صندوق محرمانه فروش های 

بعدی، رونمایی شد.
س��الی که گذشت هزاران یادداش��ت و مقاله خطاب به رئیس جمهوری محبوب، 
نوش��ته ش��د و خوانده نش��د. من کوچک ه��م هر ش��نبه، یادداش��تی خطاب به 
رئیس جمهوری بزرگ نوش��تم. او که نخواند، وقت نداش��ت، اما مهر شما با من بود. 
تماس های خوانندگان همیش��ه با روزنامه نگاران و باعث دلگرمی ماست. اگر کار ما 
حاصلی داشته باشد، همین ارتباط با شماست. دلخوشی ما، تفکر شماست، شادی 

شماست، سلامت شماست.
س��الی  که گذش��ت، هرچه یادداش��ت و نقد برای رئیس جمهوری نوشتیم اثری 
نداشت. امسال می خواهم خطاب به آقای رئیس جمهوری ننویسم، زیرا ایشان بنا به 
فرمایش خودش��ان، معمولا اطلاعی ندارند و مثل ما مردم، بعدا باخبر می شوند و در 
ظاهر هر نوشته و نقدی هم تاثیری نخواهد داشت. روابط عمومی هم که ندارند، دفتر 
اطلاع رس��انی دولت هم که تعطیل است، طنازی و شوخی هم که سر جای خودش 
است، سخنگو هم که از روی کاغذ دیکته شده می خواند؛ پس امسال خطابم به آقای 
دولت خواهد بود، چون بالاخره یک کس��ی این دول��ت را اداره می کند؛ هرچند که 
دولتی ها هم معتقدند اگر دولت با همین ش��رایط تعطیل باش��د، هیچ اتفاق خاصی 

نمی افتد؛ یعنی به معنای دیگر، با دولت و بی دولت همه کار خودشان را می کنند.
واقعا در این ش��رایط که هر کس کار خودش را انجام می دهد، اگر دولت نباش��د 

چه اتفاقی رخ می دهد؟
به نظر من کلی صرفه جویی به وجود می آید. در دولت ۲ گروه مش��غول هس��تند؛ 
یک گروه به عنوان مقامات که از نظر سازمانی از مدیرکل تا وزیر را شامل می شوند که 
حدود ۱۰۰ تا ۲۰۰ هزار نفر و شاید بیشتر تخمین زده می شوند و شامل وزیر، معاون 
وزی��ر، مدیرعامل، مع��اون مدیرعامل، هیات مدیره، مدیرکل، اس��تاندار، فرماندار، 
ش��هردار، رئیس شورای شهر، اعضای شوراهای ش��هر و صدها شورای مشورتی در 
وزارتخانه ها و سازمان ها هستند و حقوق و پاداش و درآمدشان با ۳ میلیون کارمند 

و کارشناس باقیمانده دولت یکسان است.
حالا تصور کنید اگر فقط این تعداد نفر خانه نش��ین ش��وند، دولت می تواند به ۳ 
میلیون نفر دیگر حقوق پرداخت کند. آب هم از آب تکان نمی خورد؛ حضور بی فایده 

۹۹ درصدی آنها سال هاست که بر خودشان هم معلوم است.
اگر این هزاران مدیر نبودند، ش��اید این همه گرانی بر مملکت تحمیل نشده بود. 
گاه��ی مردم می گویند آغاز این دولت با پای��ان آن، مثل از غار آمدن اصحاب کهف 
خواهد ش��د. به قول نقی در سریال پایتخت، همه مردم دچار سندروم دست بی قرار 
ش��ده اند و باید هر روز توی س��ر خودش��ان بزنند. کافی است این ۴ سال رفته باشی 
زندان، رفته باشی تبعید، رفته باشی فرنگ، وقتی برگردی باورت نمی شود که سیف 

و همتی چه بلایی سر ریال آورده اند.
سالی که گذشت، یکی از سخت ترین سال ها بر جامعه مطبوعات و قلم به دستان 
غیردولت��ی و حتی دولتی ها بود.  نرخ کاغذ ۱۰ برابر ش��د. اگر خ��دا دادی به داد آن 
نرس��یده بود حالا از ۲۰ برابر هم گذش��ته بود. با سیاست های شهرداری، دکه های 
مطبوعاتی تبدیل به سیگارفروشی و پفک و زیرمیزی ها شد، با سیاست وزارت ارشاد 
و نهادهای نظارتی، خرید روزنامه از سبد هزینه ای خانوارها حذف شد که البته یک 
خاصیت هم داشت و آن هم مافیای توزیع است که خودبه خود از بین خواهد رفت.

این دولت توانست به آرزوی همه دولت ها که مطبوعات را موی دماغ می دانستند، 
جامه عمل بپوش��اند و با ویروس کرونا آخرین تیر را هم به بدن ناتوان چند رس��انه 

باقیمانده نیمه سیاسی و تخصصی بزند و خیال همه را آرام کند.
۱۰ روزنامه دولتی و نیمه دولتی و وابسته هم برای ژست داشتن مطبوعات کافی 

است.
سالی که گذشت، سال بیماری مطبوعات بود.

سالی که در پیش است، سال مرگ مطبوعات خواهد بود.
در این میان پوس��ت کلفت هایی چون ما همچنان تلاش خواهند کرد که آخرین 

دایناسور صحنه اطلاع رسانی باشند.
آق��ای دول��ت، صبحانه را همچنان با آرامش در اتاق س��رمایه داران تهران و ایران 

بخورید و نان در استکان هستی مردم بزنید. نوش جان تان باد.
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سرمقاله

توسعه سرمایه گذاری های حوزه صنایع معدنی در سال جهش تولید
 گروه معدن: 

رئی��س هی��ات عامل ایمی��درو با اش��اره به ش��یوع 
وی��روس کرون��ا و تاثی��ر آن در ح��وزه صنای��ع معدنی 
گفت: درحال حاضر تم��ام معادن و صنایع معدنی ایران 
فع��ال بوده و خوش��بختانه بیش��ترین هم��ت در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی از سوی بنگاه های حوزه معدن 
و صنایع معدنی انجام ش��ده اس��ت. به ط��وری که این 
بنگاه ه��ا ۱۳۶ میلیارد تومان به س��تاد مقابل��ه با کرونا 
کمک کرده اند. ایمیدرو نیز برای تامین اقلام بهداش��تی 

قدم برداشته است.
 به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، خداداد غریب پور از 
توسعه سرمایه گذاری های حوزه صنایع معدنی در سال 
»جهش تولید« خبرداد و گفت: با وجود مشکلات بانکی 
در عرص��ه بین الملل، تمرکز ایمیدور در س��ال جاری بر 
افزایش س��رمایه  بنگاه های بزرگ اس��ت. در این زمینه 
برنامه ریزی ش��ده سود حاصل از س��رمایه گذاری ها در 
بنگاه ه��ای بزرگ مانن��د: فولاد مبارک��ه، مس، گل گهر 
و چادرمل��و در هماهنگ��ی با س��ازمان بورس و س��ایر 

سهامداران، صرف توسعه صنایع معدنی شود.
وی ب��ا بیان اینکه خوش��بختانه ایمیدرو از س��ال ۹۸ 
زیرس��اخت های جهش در تولید را فراهم کرده اس��ت، 
گف��ت: بی��ش از ۳۰۰ ه��زار کیلومت��ر مرب��ع، عملیات 
اکتش��افی اولیه صورت گرفته اس��ت. قطعا با اکشتافات 
تکمیل��ی، ای��ن عرصه های معدن��ی براس��اس قانون به 
سرمایه گذاران واگذار خواهد ش��د. این برنامه گامی در 
ب��رای ایجاد ت��وازن در زنجیره صنایع معدنی به ش��مار 

می رود که خوراک آینده صنایع را تامین کند.
مع��اون وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت با اش��اره به 
طرح های نیمه تمام گفت: در سال ۹۸، مبلغ ۳.۵ میلیارد 
دلار پروژه معدنی و صنایع معدنی افتتاح و در سال ۹۹ 

شاهد تولید آنها خواهیم بود.
غریب پ��ور ب��ا بی��ان اینکه افزای��ش تولید مس��تلزم 
س��رمایه گذاری اس��ت، اظهار کرد: خوشبختانه ایمیدرو 
منابع لازم برای س��رمایه گذاری و دانش فنی مورد نیاز 

برای افزایش تولید در »سال جهش تولید« را دارد.
وی از ادامه فعال س��ازی معادن کوچک و متوسط در 
س��ال۹۹ خبرداد و افرود: معادن کوچک و متوس��ط به 
دلیل اشتغال زایی و گستردگی در نقاط مختلف کشور، 
می توان��د در ایجاد اش��تغال پایدار در بخ��ش معدن و 
توس��عه متوازن کشور نقش بسیار مهمی ایفا کند. سال 
گذش��ته تعداد ۱۴۶ معدن تا اواخر اس��فند س��ال ۹۸ 

فعال سازی شد. هر معدن به طور متوسط می تواند بین 
۱۰ تا ۳۰شغل ایجاد می کند.

وی در خصوص مشکلات آلومینا گفت: تمرکز ایمیدرو 
برای پودر آلومینا، از منابع داخلی است. مهم ترین پروژه 
ما برای آلومینیوم، تولید پودر آلومینا از نفلین س��ینیت 

شهرستان سراب است.
وی با اش��اره به اجاره معدن بوکسیت در گینه گفت: 
در این پروژه مش��کلاتی وجود داشته و باعث شده است 
ای��ن طرح به اجرا نرس��د. درحال حاضر ب��رای تعیین و 

تکلیف این معدن درحال مذاکره هستیم.
وی یکی دیگ��ر از رویکرد ایمیدرو در س��ال جاری را 
افزایش اکتش��افات و استخراج عنوان کرد و افزود: برای 
جهش تولید باید در س��ال جاری اکتشافات و استخراج 

افزایش یابد.
رئیس هیات عام��ل ایمیدرو اظهار کرد: امیدواریم در 
س��ال ۹۹ با همت هم��کاران در بنگاه های بزرگ حوزه 
معدن��ی و صنایع معدنی، همچنین با اقدامات خوبی که 
در سال گذش��ته انجام شده، همراه با یک برنامه مدون 
بتوان به شکل موثر شعار »جهش تولید« را محقق کرد.

وی گفت: رونق تولید ش��عار محوری س��ال گذش��ته 
بود که تلاش ه��ای زیادی با وجود تمام��ی تحریم ها و 

فش��ارهای بین المللی در کش��ور انجام ش��د. وی افزود: 
متاسفانه در س��ال های ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ چهاربار صنایع 
معدن��ی کش��ور از قبیل الکت��رود، کک س��وزنی، پودر 
آلومینیوم، مس، طلا، آهن وآلومینیوم مورد تحریم قرار 

گرفت.
غریب پ��ور بیان ک��رد: پس از خروج امری��کا از برجام 
تحریم ه��ای جدی متوجه صنای��ع فلزی و معدنی ایران 
ش��د دلیل این تحریم ها نیز مش��خص است چون حوزه 

توانمندی کشور بود.
وی ادامه داد: خوش��بختانه س��ال گذش��ته با وجود 
تمامی این تحریم ها و فش��ارهای بین المللی رشد خوبی 
در ح��وزه تولید، ص��ادرات و اش��تغال در مجموعه های 

معدنی کشور تجربه شد.
رئیس هیات عامل س��ازمان توس��عه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران گفت: س��ال گذش��ته بیش از ۳، 
۵ میلی��ارد دلار طرح در حوزه مع��دن و صنایع معدنی 
ازجمل��ه در زیرمجموعه ه��ای گل گهر، م��س، مبارکه، 
چادرمل��و، آلومینیوم جنوب و... با اش��تغال افزایی بالای 

۱۰هزار نفر به بهره برداری رسیده است.
وی افزود: جدا از این س��رمایه گذاری بخش خصوصی 

در سال گذشته به بالای ۱۷۰۰ میلیارد تومان رسید.

غریب پ��ور بی��ان کرد: س��ال گذش��ته در برنامه های 
سازمان ایمیدور ۷۵۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری بود 
ک��ه این رقم ب��ه ۱۸۰۰ میلیارد تومان رس��ید که جای 

مباهات دارد.
وی ادامه داد: س��ال گذش��ته در مجموعه های فولاد 
مبارکه و م��س بالای ۱۰ هزار میلی��ارد تومان افزایش 
سرمایه گذاری داشتیم که سال جاری هم در چادرملو و 

گل گهر این اتفاق خواهد افتاد.
رئیس هیات عامل س��ازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنای��ع معدنی ایران گف��ت: افزایش س��رمایه یعنی 
رش��د س��رمایه گذاری در بنگاه ه��ای اقتص��ادی بزرگ 
معنای��ش این اس��ت که بخش مع��دن و صنایع معدنی 
 مناب��ع لازم را برای توس��عه خود به تنهای��ی در اختیار

 دارد.
وی افزود: مناب��ع بین المللی تامین مالی برای اجرای 
طرح ها در ح��وزه معدن و صنایع معدنی ایران با اعمال 
تحریم ها به ش��دت دچار آس��یب ش��ده و منابع بانکی 
داخلی ه��م خیلی جوابگوی این حجم س��رمایه گذاری 
نیست از این رو س��ود بنگاه های اقتصادی درحال حاضر 
 ص��رف توس��عه مع��دن و صنای��ع معدن��ی در کش��ور

 می شود.

مدیراجرایی طرح احیا و فعال سازی معادن کوچک 
مقیاس، با اش��اره به اینکه گستردگی معادن کوچک 
و متوس��ط در کشور، امکان اش��تغال زایی را بالا برده 
است، گفت: سال آینده ضمن پایش و پیگیری معادن 
احیا شده در سال ۹۸، برنامه هایی برای محدوده های 
 اکتش��افی و گواهی کش��ف در س��ال ۹۹ دیده شده

 است.
ب��ه گ��زارش »فل��زات آنلای��ن«، رض��ا عظیم��ی 
اظه��ار ک��رد: مع��ادن کوچک و متوس��ط ب��ه دلیل 
اش��تغال زایی و گس��تردگی در نقاط مختلف کشور، 
می توان��د در ایجاد اش��تغال پای��دار در بخش معدن 
 و توس��عه متوازن کش��ور نقش بس��یار مهم��ی ایفا 

کند. 
در ای��ن زمینه، طرح فعال س��ازی مع��ادن کوچک 

و متوس��ط کش��ور، ب��ا ه��دف فعال س��ازی مع��ادن 
بخ��ش خصوص��ی که ب��ه دلی��ل ش��رایط داخلی یا 
بی��ن الملل��ی نیم��ه فعال ی��ا تعطی��ل ش��ده اند، از 
عملیات��ی در س��ال ۹۸  و  تعری��ف   آذر س��ال ۹۷ 

 ش��د. وی اف��زود: ط��رح احی��ای مع��ادن کوچک و 
متوس��ط با مش��ارکت تش��کل ها ازجمله خانه معدن 
ای��ران با هدف توس��عه اش��تغال و همچنی��ن تامین 
بخش��ی از خ��وراک ش��رکت های ب��زرگ از س��وی 
 ش��رکت تهی��ه و تولید م��واد معدنی ای��ران به اجرا 

درآمد.
مدی��ر اجرایی ط��رح احی��ا و فعال س��ازی معادن 
کوچک مقیاس تصریح کرد: در این طرح فعال سازی 
۱۵۰معدن و ایجاد اش��تغال مس��تقیم ۳هزار نفر در 
مناطق کمتر توس��عه یافته در س��ال ۹۸ مدنظر بود؛ 
از این میزان ۱۴۶ معدن تا اواخر اس��فند س��ال ۹۸ 

احیا شود.
عظیمی ادامه داد: در سال ۹۸ دریافت و بررسی آمار 
معادن از همه استان  ها، شناسایی ۲هزار و ۱۳۰معدن 

و نی��ز انعقاد ۲۸ تفاهم نامه از دیگر فعالیت های انجام 
ش��ده در طرح یادشده اس��ت. وی بیان کرد: با توجه 
به محدودیت های مربوط به ش��یوع وی��روس کرونا، 
متاس��فانه برنامه های جلس��ات تخصصی معادن مس 
در دو اس��تان خراسان جنوبی و س��منان لغو گردید 
که مقرر ش��د برنامه ها در نخستین فرصت به صورت 
 ویدئ��و کنفرانس و یا تماس تلفنی با معدن داران اجرا

 شود.
براس��اس گزارش��ی از اقتصاد آنلاین، مدیر اجرایی 
طرح احیا معادن کوچک در پایان خاطرنش��ان کرد: 
س��ال آینده ضمن پایش و پیگیری معادن احیا شده 
در س��ال ۹۸، برنامه های اجرای��ی برای محدوده های 
اکتشافی، گواهی کش��ف نیز در برنامه های سال ۹۹ 

دیده شده است.

مدیر مجتمع طرح های اکتش��افی خراسان جنوبی با 
توجه به شعار رونق تولید در سال ۹۸ تلاش کردیم تا 
با تس��ریع در عملیات اکتشاف و بهره برداری از معادن 
س��هم کوچکی در رونق تولی��د بخش معدن و صنایع 

معدنی برداریم.
 به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، علیرضا جلالیان، 
از اخذ جواز تاسیس واحد فرآوری معدن طلای هیرد 
با ظرفیت تولید س��الانه ۲۰۰ کیلوگرم شمش طلا در 
خرداد س��ال گذشته خبرداد و گفت: عملیات اجرایی 
احداث این کارخانه فرآوری از س��وی ش��رکت گروه 
بین المللی آبادراهان پارس به عنوان س��رمایه گذار آن 
 آغاز و تاکنون بیش از ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته 

است.
وی ب��ه آغاز عملیات مع��دن کاری در معدن طلای 
هیرد اش��اره کرد و گفت: با انجام عملیات آتش��باری، 
فعالیت اجرایی در این معدن در اس��فند سال گذشته 
رس��ما آغاز ش��د که با بهره برداری از آن سالانه ۱۰۰ 
هزار تن کانس��گ طلا اس��تخراج و ب��رای ۵۰ نفر نیز 

اشتغال ایجاد می شود.

جلالی��ان، تجهی��ز کامل س��ایت کارگاه��ی واحد 
ف��رآوری در زمین��ی به مس��احت ۶ ه��زار مترمربع، 
جانمایی و راه اندازی واحد خردایش در محل س��اخت 
کارخانه، انج��ام مطالعات تکمیل��ی و آنالیز داده های 
اکتش��افی، تهیه بل��وک مدل ماده معدنی بخش��ی از 
تارگت ۳ معدن هیرد، دریافت مجوز برق ۳فاز موقت 
کارگاه��ی و انتقال آن، انتخاب مش��اور ب��رای انجام 
مطالعات تأمین آب مورد نیاز، تأمین و انتقال خطوط 
تلفن ثابت و اینترنت و دریافت مجوز زیس��ت محیطی 
برای معدن طلای هی��رد، دریافت پروانه بهره برداری 
برای مع��دن روی ملوند ب��ا ذخیره ۱۷۰ه��زار تن با 
عیار ۶/۳درصد و فعال س��ازی این معدن با مش��ارکت 
مجموعه فنی مهندس��ی س��بزیانی و دریافت گواهی 
کشف برای معدن طلای خونیک با ذخیره ۵۰۸ هزار 
تن کانسگ طلا با عیار  ppm ۰/۸ را از دیگر اقدامات 

انجام شده در سال گذشته برشمرد.
وی اضاف��ه کرد: کس��ب ای��ن توفیقات ب��ا حمایت 
مدیرعام��ل ش��رکت تهیه و تولید م��واد معدنی ایران 
در اکتش��افات و اختص��اص بودج��ه ویژه به اس��تان 

و همچنی��ن هم��کاری و همراه��ی مس��تمر معاون 
بهره برداری و اکتش��اف ش��رکت و مدیران استانی در 
زمینه منویات مقام معظم رهبری در سال رونق تولید 
محقق شده است. همچنین به نامگذاری سال جاری به 
نام »جهش تولید« از سوی مقام معظم رهبری اشاره 
کرد و گفت: یکی از مهم ترین برنامه های س��ال جاری 
بهره ب��رداری از مع��دن ط��لای هی��رد در تارگ��ت۳ 
 و راه ان��دازی کارخان��ه ف��رآوری این مع��دن خواهد
ب��ود. جلالیان، حجم س��رمایه گذاری در این کارخانه 

را ۱۵۰ میلی��ارد تومان اعلام ک��رد و افزود: با کنترل 
و نظ��ارت میدان��ی و مس��تمر مجتم��ع و همچنین 
هم��ت و ت��لاش س��رمایه گذار و ب��ا ه��دف عمل به 
منوی��ات مق��ام معظم رهبری مبنی ب��ر جهش تولید 
ای��ن کارخانه ۶ م��اه زودتر از موعد مق��رر به مرحله 
پی��ش تولید خواهد رس��ید که با بهره ب��رداری از آن 
 در فاز نخس��ت برای ۱۵۰ نفر اش��تغال ایجاد خواهد

 شد. وی فعال سازی معدن آهن حنار و دریافت پروانه 
بهره برداری آهن بیشه و تکمیل اکتشاف در این معدن 
را یک��ی دیگ��ر از برنامه های مجتمع در س��ال جاری 
برشمرد و گفت: همچنین در زمینه منویات معظم له 
در سال جهش تولید تکمیل اکتشاف در معدن طلای 
 خونیک را با هدف افزایش میزان ذخیره انجام خواهیم
 داد. جلالی��ان افزود: به ع��لاوه در تحقق این فرمان 
محدوده ه��ای شناس��ایی ش��ده جدی��د مانن��د پلی 
متال های کودکان، درح و آبگرم با اولویت کانسارهای 
پلی متال به سرعت در دستور کار اکتشاف قرار داشته 
که به ح��ول و قوه الهی امیدواری��م بتوانیم به مرحله 

بهره برداری برسانیم

 مدیر مجتمع مس ش��هربابک گف��ت: با اجرای طرح 
توس��عه ذوب و کارخانه اسیدسولفوریک خاتون آباد در 

سال گذشته صنعت مس شهربابک سبز شد. 
ب��ه گزارش م��س پرس، حس��ن مهدوی پ��ور درباره 
مهم ترین اقدامات انجام ش��ده مجتمع مس ش��هربابک 
در س��ال گذش��ته گفت: ادامه طرح های توسعه معدن 
میدوک برای دس��تیابی به پیت کام��ل ماده معدنی بر 
اس��اس آخرین نتایج اکتشافی انجام ش��ده، انجام طرح 
توس��عه ذوب خاتون آب��اد و تغییر فناوری مش��عل های 

ونتوری به مشعل های جت در کوره فلش دو اقدام مهم 
مجتمع مس شهربابک در سال ۱۳۹۸ بود.

 وی با اش��اره ب��ه این که کاه��ش آلایندگی، افزایش 
ظرفیت تولی��د ذوب به می��زان ۵۰ درصد و همچنین 
فراه��م ک��ردن ام��کان ذوب دامن��ه گس��ترده تری از 
مینرال ه��ای م��س از مهم ترین مزایای طرح توس��عه 
ذوب خاتون آباد اس��ت، اظهارکرد: طرح توس��عه ذوب 
خاتون آب��اد در تاریخ اول مرداد ش��روع و مطابق برنامه 
زمان بندی از پیش انجام شده در تاریخ ۲۶ آذر پیش گرم 

و در تاریخ ۲۸ دی ماه ش��ارژ کنس��انتره عملیاتی شد. 
مهدوی پ��ور تصری��ح کرد: ع��لاوه بر این ح��ذف کامل 
مازوت در کوره فلش و تعمیرات اساسی کوره الکتریکی 
همزمان با طرح توسعه ذوب خاتون آباد نیز انجام شد و 
با موفقیت به اتمام و بهره برداری رسید و درحال حاضر 

در مدار تولید قرار دارد.
 ب��ه گفته مهدوی پ��ور راه اندازی کارخانه اکس��یژن 
ب��رای تولی��د ۷۵۰ تن اکس��یژن در روز ک��ه موردنیاز 
کارخانه های فلش و کنورتور است از دیگر اقدامات مهم 

ای��ن مجتمع بود که در دی ماه س��ال ۱۳۹۸ راه اندازی 
ش��د و به بهره برداری کامل رس��ید. مدیر مجتمع مس 
شهربابک در بخش دیگری از سخنانش به طرح کارخانه 
اسیدسولفوریک خاتون آباد اشاره کرد و گفت: راه اندازی 
کارخانه اسید برای تولید ۶۰۰ هزار تن اسیدسولفوریک 
در س��ال درحال حاضر در حال انجام تس��ت های سرد 
بوده و پس از نرمال ش��دن ش��رایط کوره فلش و انجام 
تس��ت های س��رد، انش��االله در اوای��ل س��ال ۱۳۹۹ به 

بهره برداری کامل و رسمی خواهد رسید.

تدوین برنامه هایی ویژه برای محدوده های اکتشافی در سال ۹۹

بهره برداری از معدن طلای هیرد در سال جهش تولید

مدیر مجتمع مس شهربابک: 
صنعت مس شهربابک سبز شد
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صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی در ۲سال 
گذشته ۵۹۲ میلیارد تومان بیمه نامه سرمایه گذاری و اعتباری 

در بخش معدن و صنایع معدنی صادر کرد.
 به گ��زارش دنیای مع��دن، فرید دهقانی گف��ت: صندوق 
بیم��ه س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدن��ی در ۱۴ س��ال 
از فعالی��ت خ��ود ۱۷۴۲ فق��ره بیمه نام��ه س��رمایه گذاری 

و اعتب��اری ب��ه مبل��غ ۱۰۲۸ میلی��ارد توم��ان ص��ادر کرده 
 ک��ه ۵۹۲ میلی��ارد توم��ان آن مرب��وط به ۲س��ال گذش��ته 

است.
وی عن��وان ک��رد: تقوی��ت صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری 
فعالیت های معدنی به عنوان یکی از نهادهای حمایتی کشور 
به منظور توسعه سرمایه گذاری های خطرپذیر بخش معدن و 

صنایع معدنی یکی از اقدامات مهمی اس��ت که در س��ال ۹۸ 
عملیاتی شد.

دهقانی با اشاره به اقدامات اخیر ایمیدرو در افزایش سرمایه 
صن��دوق اف��زود: یکی از پش��توانه های این صن��دوق افزایش 
سرمایه است که در سال ۹۸ از ۱۴۳ میلیارد به ۳۵۰ میلیارد 
تومان رسیده است. این در حالی است که براساس برنامه های 

س��ازمان ایمیدرو، این نهاد پشتیبان معادن بخش خصوصی، 
سال ۹۹ برنامه افزایش سرمایه تا ۵۰۰ میلیارد تومان را پیش 

رو دارد.
وی یادآور ش��د: صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی، حمایت از طرح فعال سازی معادن کوچک را نیز جزو 

فعالیت های خود دارد.

مدیرعامل چادرملو گفت: باید مراقب بحران اقتصادی بعد 
از کرونا هم بود.

به گزارش روابط عموم��ی چادرملو، در پی برخی اظهارات 
مبنی بر ضرورت تعطیلی واحدهای تولیدی شرکت معدنی و 
صنعت��ی چادرملو، ناصر تقی زاده در گفت وگویی با تاکید بر 
ضرورت تشدید اقدامات پیشگیرانه برای مقابله با ویروس کرونا 
در مجتمع های معدنی و صنعتی چادرملو افزود: چادرملو با 
اتخاذ تدابیر لازم از جمله کاهش تعداد پرسنل در هر شیفت 
کاری و کنترل و نظارت کامل بر وضعیت جسمی و سلامتی 
کارکنان، با اس��تقرار تیم های مجهز پزش��کی و بهداش��تی، 
 همچن��ان ب��ه روند تولی��د و فعالیت واحده��ا ادامه خواهد 

داد.
 تق��ی زاده متوقف ک��ردن خطوط تولید را در ش��رایطی 
ک��ه کش��ور بی��ش از ه��ر زم��ان دیگ��ری نیازمن��د کار و 
ت��لاش اس��ت را جای��ز ندانس��ت وگف��ت: حفظ س��لامتی 
 کارکن��ان از اولویت ه��ای اصل��ی این گروه ب��زرگ صنعتی 

است.
 این روزها بیش از هر زمان دیگری مدیریت بحران نمود 
پیدا کرده و باید با اتخاذ تدابیر منطقی و بدور از احساسات، 

ه��م با این بیماری مهلک مقابله ک��رد و هم به فکر اقتصاد 
کشور بود.

وی بار دیگر با اش��اره به فرمایشات مقام معظم رهبری و 
نام گذاری امسال با عنوان سال )جهش تولید ( گفت: اکنون 
بس��یاری از واحد ه��ای صنفی و تولیدی تعطیل هس��تند و 
مشخص نیست این شرایط تا چه زمانی ادامه خواهد داشت، 
بنابر ای��ن نباید به گونه ای عمل کرد ک��ه بعد از پایان بحران 
با بحران دیگری چون رکود اقتصادی مواجه ش��ویم. بحران 
کرون��ا دیر ی��ا زود به یاری خداوند متع��ال و همکاری همه 
آحاد ملت به ویژه تلاش��گران سنگر تولید به پایان می رسد 

اما نمی خواهیم به دست خودمان بحران دیگری )اقتصادی( 
ایجاد کنیم.

مدیرعام��ل چادرمل��و در تاکید کرد: ازهنگام ش��یوع این 
بیماری ش��رکت معدنی و صنعتی چادرمل��و با تمام توان و 
امکان��ات خود عملیات مقابله و نظارت بر کنترل پرس��نل و 
اماکن را آغاز کرد و یکی از مهم ترین اقدامات، انجام الزامی 
آزمایش خون و معاینات پزشکی همه کارکنان در محل کار 
آنها بوده است که خوشبختانه تاکنون موارد جدی آلودگی 
و س��رایت در بین کارکنان مش��اهده نشده است و در عین 

حال کار تولید هم متوقف نگردیده است.
ناصر تقی زاده اذعان داشت: همه پرسنل هنگام بازگشت 
از مرخصی و پیش از ش��روع کار مکلف ب��ه انجام معاینات 
پزش��کی هس��تند و در صورت س��لامتی کامل اجازه ورود 
ب��ه مجتمع ه��ا را دارند. چنانچ��ه علایم وی��روس کرونا در 
آنها مش��اهده ش��ود بدون اس��تثناء با هزینه شرکت تحت 
درمان ق��رار خواهند گرفت. تمامی پیمان��کاران نیز مکلف 
 ش��ده اند هزینه درم��ان پرس��نل و خانواده آنه��ا را متقبل 

شوند.
مدیرعامل کچ��اد درب��اره اقدام��ات دیگرچادرملو خارج 

از مجتمع ه��ای صنعت��ی و معدن��ی خ��ود بی��ان ک��رد: ما 
علاوه ب��ر تجهی��ز نقاهت��گاه اضط��راری ش��هر اردکان ب��ا 
۱۰۰تخت ب��رای قرنطینه بیماران مبتلا ب��ه ویروس کرونا، 
از ۲۷اس��فند هم با تش��کیل ۱۵ اکی��پ مکانیزه و مجهز به 
ل��وازم و وس��ایل ضد عفونی کننده با هماهنگی س��تادهای 
محل��ی اق��دام به اع��زام این گروه��ا به ش��هرهای اردکان، 
عق��دا، میبد، بهاباد و روس��تاهای مجاور نمودیم تا نس��بت 
 به ض��د عفونی ک��ردن اماک��ن عمومی این مناط��ق اقدام 

کنند.
 ب��ه همین منظ��ور تا کنون ب��ا تهیه ۱۳دس��تگاه تانکر، 
۲۵دستگاه ماش��ین آلات مجهز به وسایل ضدعفونی کننده، 
۲۵تن مواد ضد عفونی کننده مایع و جامد، و ده ها هزار عدد 
ماس��ک و دس��تکش و توزیع آن بین شهروندان و پاکسازی 
اماکن عمومی اقدام کرده ایم که این خدمات رسانی همچنان 

ادامه دارد.
 تق��ی زاده در پای��ان اف��زود: افزون ب��ر ۳۳ میلی��ارد و 
۲۰۰میلی��ون ریال کمک نقدی نیز ب��رای مقابله با کرونا به 
مراکز نظارتی و پزشکی استان یزد و شهرستان اردکان اهدا 

شده است.

صدور ۵92 میلیارد تومان بیمه نامه از سوی صندوق بیمه معدنی در بخش معدن و صنایع معدنی

تداوم تولید چادرملو با رعایت تمامی ضوابط ایمنی 

عقب ماندگی اکتشاف و فرآوری معادن نسبت به استخراج و تجارت
حمایت از راهکارهای مناسب 

برای فعالیت بنگاه های 
تولیدی پس از بحران کرونا

متخصص��ان  تم��ام  از  ای��ران  مع��دن  خان��ه 
دع��وت می کن��د ت��ا راهکاره��ای مناس��ب برای 
پ��س  داخل��ی  تولی��دی  بنگاه ه��ای  فعالی��ت 
تبیی��ن را  کروناوی��روس  بح��ران  اتم��ام   از 

 کنند.
متقاضی��ان  اقتصادآنلای��ن،  گ��زارش  ب��ه 
می توانن��د مق��الات خ��ود را ب��ا فرم��ت ورد و 
 پ��ی دی اف ب��ه دبیرخان��ه خان��ه مع��دن ای��ران 

info@iranminehouse.ir ارسال کنند.
بر اساس این گزارش، مقالات رسیده به صورت 
الکترونیک��ی و چاپی در فصلنامه س��نگ و معدن 
منتشر می شود و به ۳مقاله برتر مبتنی بر مدل های 
اقتصادی منطبق با ش��رایط کش��ور، لوح  سپاس و 

جوایز ارزشمندی تعلق می گیرد.

تامین اقلام بهداشتی مقابله 
با کرونا به مبلغ ۱۳۶ میلیارد 

تومان توسط ایمیدرو
تامین اقلام بهداش��تی مقابله ب��ا کرونا به مبلغ 
۱۳۶میلی��ارد توم��ان از س��وی ایمی��درو دنیای 
مع��دن- وزارت صنعت، معدن و تجارت در زمینه 
مدیریت و کنترل ش��یوع بیم��اری کرونا اقدامات 

متعددی را انجام داد.
 ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، معاونت 
ام��ور صنای��ع وزارت صم��ت در زمینه اس��تفاده 
از ظرفی��ت صنای��ع تولی��دی و تامین محصولات 
مقابله ب��ا کرونا و تامین مواد اولی��ه و هماهنگی 
با تشکل ها، به کلیه واحدهای تولیدکننده درباره 
 تامی��ن اقلام م��ورد نیاز در ۳ ش��یفت کاری ابلاغ 

کرد.
ایمیدرو اقلام بهداش��تی مقابله با کرونا به مبلغ 
۱۳۶ میلی��ارد تومان را تامین ک��رد و ممنوعیت 
موقت صادرات مواد اولیه، واسطه ای و محصولات 
نهایی مرتبط با مقابله با ویروس کرونا و پیگیری و 
هماهنگی برای ساخت ماشین آلات تولید ماسک 
در کش��ور )ک��ه نخس��تین نمونه آن ۲۲ اس��فند 
۱۳۹۸ به ثمر نشس��ت( نیز از دیگر کارهای انجام 

شده بود.

حل مشکلات اقتصادی با 
جهش تولید رقم خواهد خورد

مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
گف��ت: ش��رکت ملی گل گه��ر تصمی��م دارد در 
امت��داد س��ال رونق تولی��د، با عزم��ی جدی در 
مجموع��ه خ��ود، در جهت تحقق ش��عار جهش 
تولی��د در س��ال ۱۳۹۹ ت��لاش کن��د؛ چراکه با 
 جهش تولید بس��یاری از مس��ائل اقتصادی حل 

خواهند.
به گزارش می متالز، جمشید ملارحمان اظهار 
کرد: بدون شک »جهش تولید« در امتداد شعار 
س��ال گذش��ته و رونق تولید خواه��د بود. تاکید 
مق��ام معظم رهبری بر مس��ئله »تولید« نش��ان 
از اهمیت بس��یار زیاد این مس��ئله برای اقتصاد 

کشور دارد.
او با بیان اینکه سال گذشته در منطقه معدنی 
و صنعتی گل گهر قدم های بسیار بزرگی در حوزه 
تولید برای کشور برداشته شد، گفت: شعار رونق 
تولی��د در این منطقه به خوب��ی تحقق پیدا کرد 
و به همت پرس��نل زحمتکش شاغل در منطقه 
رکوردهای تولیدی بس��یار خوبی به ثبت رسید. 
بس��یاری از طرح ه��ای ب��زرگ ای��ن منطقه، در 
حضور رئیس جمهوری و مقامات دولتی به افتتاح 

و بهره برداری رسید.
وی افزود: طرح های بزرگ و ملی که در منطقه 
گل گهر، توسط شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 
و ش��رکت های زیرمجموعه، در حال اجرا هست، 
در س��ال ۱۳۹۹ در زمینه عمل به منویات مقام 
معظم رهبری و تحقق شعار جهش تولید با عزم 
و اراده پرس��نل ش��اغل در مجموع��ه با جدیت 
بیش��تری دنبال خواهد ش��د و اجرای طرح های 
جدی��د با بهره گی��ری از متخصصان، آغاز خواهد 

شد.
ملارحمان با تاکید براینکه جهش تولید می تواند 
مشکل بیکاری، تورم و نقدینگی را برطرف کند، 
اظهار کرد: مطمئنا نگاه حاکم بر مجموعه گل گهر 
در س��ال جدید اج��رای سیاس��ت ها بریا تحقق 
 جهش تولید و همچنین اقتصاد مقاومتی خواهد
 ب��ود. این دو مقول��ه به طور وی��ژه در مجموعه 

گل گهر نصب العین قرار خواهد گرفت.

مع��اون امور مع��ادن و صنای��ع معدنی س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان س��منان گفت: تا انتهای بهار ۱۳۹۹ 
فرصت مناس��ب برای انج��ام تمامی تعه��دات متقاضیان و 
فع��الان بخش مع��دن و همچنین انجام ام��ور اداری مرتبط 
ارائه می ش��ود. به گزارش اخبار فل��زات، محمد فروهر اظهار 
کرد: تا انتهای بهار ۱۳۹۹ فرصت مناسب برای انجام تمامی 
تعهدات متقاضی��ان و فعالان بخش معدن و همچنین انجام 
امور اداری مرتبط ارائه می شود و درحال حاضر نیاز به حضور 
فعالان بخش معدن در س��ازمان صمت و ادارات تابعه نیست 
و انتظ��ار می رود متقاضیان و فع��الان حوزه معدن در زمینه 

سیاس��ت های کلان بهداشتی کشور از ترددهای غیرضروری 
خ��ودداری کنن��د. وی افزود: با عنایت به ش��رایط موجود و 
ضرورت کاهش ترددهای غیرضروری در س��طح کش��ور به 
منظور کاهش آثار شیوع و همه گیری بیماری کرونا و جبران 
آسیب های احتمالی دارندگان و متقاضیان مجوزهای معدنی 
مقرر ش��د، تا پایان خرداد س��ال ۱۳۹۹، فرصت مناسب به 
تمامی فعالیت ه��ای معدنی که ذی نفعان آن موفق به ایفای 
تعهدات خود نمی ش��وند، ارائه شود. وی تصریح کرد: مهلت 
قانونی موجود در مراحل کاری درخواس��ت های صدور پروانه 
اکتشاف جاری، در امور مربوط به پروانه های اکتشاف )شامل 

مراحل تمدید، انتقال، ارائه گزارش پایان اکتشاف و اصلاحیه 
آن،...( و همچنی��ن خودداری از ابطال آنها و همچنین صدور 
و تمدید پروانه ه��ای بهره برداری تا تکمی��ل فرآیند، درباره 
متقاضیانی که موفق به تکمیل فرآیند نگردیده اند مش��روط 
به رعایت مقررات از مهم ترین فعالیت های ذکرشده می باشد 
که ب��ه منظور انجام آنه��ا تا پایان خردادم��اه فرصت دارند. 
معاون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان س��منان اظهارکرد: تمدید مهلت مجوزهای 
برداش��ت معتبر که دارنده مجوز ب��ه دلایل مذکور موفق به 
حمل س��قف تناژ مجوز برداش��ت در مهلت مجوز برداش��ت 

نش��ده و انجام تعهدات مربوط به رف��ع نواقص ایمنی و فنی 
توس��ط بهره برداران معادن از دیگر مواردی اس��ت که جهت 
ایف��ای آن تا خرداد س��ال جاری مهلت قانونی لحاظ ش��ده 
است. فروهر یادآور شد: طرح بازرسی فنی و ارزیابی وضعیت 
ایمنی معادن منتخب اس��تان و ابلاغ نتای��ج به بهره برداران 
مع��ادن، اعتب��ار پروانه های اش��تغال اعضای س��ازمان نظام 
مهندس��ی معدن که تا پایان س��ال معتبر بوده اند و جلسات 
بررس��ی صلاحیت دارندگان پروانه اش��تغال نظام مهندسی 
معدن از موارد و فعالیت های دیگری است که تا پایان خرداد 

سال جاری فرصت ارائه خواهند داشت.

مهلت ۳ ماهه برای انجام تمام فعالیت ها و تعهدات معدنی

 گروه معدن: 
دبیرانجمن س��نگ آهن گف��ت: بخش معدن و 
صنای��ع معدنی در دو حوزه اکتش��اف و فرآوری 
نسبت به استخراج و تجارت عقب ماندگی داشت. 
درح��وزه فرآوری اقدامات مهمی انجام ش��د که 
می توان��د بخش عمده ای ب��ه منابع ملی و منافع 
عمومی  اضاف��ه کند. این اضافه ش��دن به منابع 
مل��ی بدین معنی اس��ت که یک س��ری منابع و 
ذخایر معدنی هماتیتی وجود دارد که در زنجیره 

سیمان مورد استفاده واقع می شود.
سعید عسکرزاده در گفت وگو با اقتصاد آنلاین 
به بررس��ی عملکرد این تش��کل معدنی در سال 
۹۸ پرداخ��ت و گفت: انجمن هر س��ال برنامه ای 
را برای س��ال بعد خود تدوین می کند. بر همین 
اساس، پایان سال ۹۷، برنامه ای با عنوان توسعه 
کس��ب وکار تنظیم کرد که انجمن چه کارهایی 
را باید برای رش��د توسعه کسب و کار سنگ آهن 

کشور دنبال کند.
وی ادامه داد: انجمن س��نگ آهن همه انرژی و 
وقت خود را برای رس��یدن ب��ه این برنامه صرف 
کرد. علی رغم مش��کلات بخش س��نگ آهن که 
خارج از اختیارات انجمن بود، مسائل و مشکلاتی 
از جایگاه های مختلف مخصوصا از س��وی وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت ب��ا بخش��نامه ها و 
دس��تورالعمل های مختل��ف به تش��کل تحمیل 
می ش��د مانند وضع عوارض صادراتی و مس��ائل 

حاشیه ای آن یعنی بازگرداندن ارز.
از  نگرانی ه��ا  ک��رد:  تصری��ح  عس��کرزاده 
محدودیت هایی که وزارتخانه و بانک مرکزی قرار 
است اعمال کنند بخش عمده ای از وقت و انرژی 
انجمن را گرفت و بیش از ۸۰ درصد فعالیت های 
انجمن، واکنش به رفع مشکلات مرتبط با صنف 
در س��ال ۹۸ بود. همچنین برخی مش��کلات به 
مسائل بندری و حمل ونقل نیز مرتبط می شد. بر 
همین اس��اس ۲۰ درصد باقی مانده وقت انجمن 
س��نگ آهن صرف توس��عه کس��ب وکار شد که 

توانستیم فعالیت های خوبی انجام دهیم.
دبیرانجمن س��نگ آهن اظهار ک��رد: در حوزه 
فرآوری طرح های مهمی را به ش��کل قابل قبول 
عملیاتی و به نتیجه رس��اندیم. اگر گرفتاری های 
مرتب��ط ب��ا کرون��ا نبود ب��ه ش��کل عملیاتی تر 
می توانس��تیم نتایج آن را مش��اهده کنیم. لذا در 
سال ۹۹ موضوع فرآوری سنگ های هماتیتی را 
به صورت جدی تر در سطح کشور شاهد خواهیم 

بود.
وی بی��ان کرد: بخش مع��دن و صنایع معدنی 
در دو ح��وزه اکتش��اف و ف��رآوری نس��بت ب��ه 

اس��تخراج و تجارت عقب ماندگی وجود داش��ت. 
درح��وزه فرآوری اقدام��ات مهمی صورت گرفت 
ک��ه می تواند بخش عم��ده ای به مناب��ع ملی و 
مناف��ع عمومی  اضافه کند. این اضافه ش��دن به 
منابع ملی بدین معنی است که یکسری منابع و 
ذخایر معدنی هماتیتی وجود دارد که در زنجیره 

سیمان مورد استفاده واقع می شود.
س��ید عس��کرزاده ادام��ه داد: به دلی��ل اینکه 
می��زان عرض��ه و ذخیره بس��یار بس��یار بیش از 

تقاضا در زنجیره س��یمان است و متاسفانه هیچ 
کار ج��دی اکتش��افی، اس��تخراجی و ف��رآوری 
روی ای��ن ذخایر انجام نش��ده اس��ت. ولی اگر با 
پرعیارس��ازی هماتیتی ها زنجیره را تغییر دهیم 
و آنه��ا را وارد زنجیره فولاد کنیم، قطعا بخش��ی 
 از ای��ن ذخایر ب��ه ذخای��ر اصلی کش��ور اضافه

 می شود.
این فعال معدنی ضمن اشاره به پیشنهاد طرح 
ملی اکتش��اف به وزیر صمت و ع��دم بازخورد از 

وزراتخان��ه گفت: طرح دیگری ب��ا عنوان تدوین 
استاندارد اکتشاف برای پاسبانی از ذخایر موجود 
و محدود کش��ور اس��ت که همراه با دو مجموعه 
دیگ��ر آن را پیگیری می کنیم. ای��ن موضوع در 
اواخر بهمن ۹۸ قعطی ش��د اما ب��ه دلیل اینکه 
با بحران کرونا مصادف شد، برگزاری جلسات به 
بع��د از فروکش کردن این بحران موکول گردید. 
ب��ه نظر من در هر دو حوزه فرآوری و اس��تخراج 
 انجم��ن توانس��ت فعالیت ه��ای خوب��ی انج��ام

 دهد.
دبیر انجمن س��نگ آهن در پاسخ به این سوال 
که چه برنامه ای برای سال ۹۹ دارید، مطرح کرد: 
پیش نویس برنامه س��ال ۱۳۹۹ تدوین شد اما به 
خاطر ش��یوع ویروس کرونا، نتوانستیم جلسات 
مربوط به بررس��ی و تدوین نهای��ی این برنامه را 
برگزار کنیم، اما تحت عنوان سرفصل های مورد 
نظر ب��رای همایش بین المللی س��نگ آهن تهیه 

شده است.
برگ��زاری  ش��رایط  امیدواری��م  اف��زود:  وی 
همایش ه��ا در کش��ور برق��رار ش��ود و بتوانی��م 
بع��د از تعیین تکلی��ف بحران کرونا، شش��مین 
همایش بین المللی س��نگ آهن را برگزار  کنیم و 

مواردی که در همایش مطرح شود در چارچوب 
 سیاس��ت های انجم��ن ب��رای س��ال ۹۹ خواهد 

بود.
عس��کرزاده درباره جدول سهمیه بندی تامین 
مواد اولیه فولادسازان گفت: به نظر من هر کاری 
که فضا را از رقابتی بودن خارج کند، غلط است. 
به جای س��همیه بندی، شفافیت بهترین عامل و 
ابزار برای تنظیم بازار اس��ت. پیشنهاد دادیم که 
ش��ورای آهن و فولاد تشکیل شود و شفاف شود 
که چه میزان محصول در هر حلقه زنجیره فولاد 
وجود دارد و حلقه بعدی زنجیره چه میزان ماده 

اولیه نیاز دارد.
وی گف��ت: هم��ه مولفه ه��ای اقتص��ادی دنیا 
نشاندهنده این اس��ت که اقتصاد دنیا تحت تاثیر 
ویروس کرونا قرار گرفته اس��ت و ما هم مستثنا 
از دنیا نیس��تیم بنابراین نبای��د مبنای قضاوت، 
دوره فعل��ی باش��د و ای��ن دوران گذرا اس��ت و 
دوران اقتصادی مرتبط با کسب وکار سنگ آهن 
و کل زنجیره آهن و فولاد دوباره ش��کل خواهد 
گرفت و فعال تر خواهد ش��د. همچنین قیمت ها 
 اص��لاح و وضعی��ت کس��ب وکار رون��ق خواهد

 گرفت.
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روی خط خبر

اجرای ۱۴ پروژه ارتقای 
بهره وری درآلومینای ایران

مدیرعامل ش��رکت آلومینای ایران اعلام کرد: 
این شرکت برای ارتقای بهره وری، ۱۴ پروژه اجرا 

کرده است.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی مع��ادن و صنایع معدنی ای��ران، تورج 
زارع اظهار کرد: شرکت آلومینای ایران هم راستا 
با س��ازمان مل��ی به��ره وری ایران – ب��ه عنوان 
سیاس��ت گذار حوزه بهره وری کش��ور- در زمینه 
ارتقای به��ره وری ش��رکت در حوزه های نیروی 
انسانی، فرآیند، س��رمایه، انرژی و بهره وری کل، 

گام برداشته است.
وی اف��زود: از جمله پروژه های انجام ش��ده در 
این زمینه، »افزایش بهره وری در فرآیند بازیافت 
س��ود و کاهش هدررفت سود کاستیک و آلومینا 
)بهره وری مواد اولیه(« اس��ت که در سال ۹۸ در 
جش��نواره طرح های برتر ایمیدرو به عنوان طرح 
پژوهش��ی برتر معرفی ش��د. مدیرعامل شرکت 
آلومینای ایران با اش��اره به اجرای ۵ پروژه برای 
ارتقای بهره وری در بخش س��رمایه و نیروی کار، 
تصریح کرد: این پروژه ها شامل طراحی و استقرار 
دفتر مدیریت پروژه )PMO( براساس استاندارد 
PMBOK(( و طراح��ی و اجرای پ��روژه مرکز 
عملیات ش��بکه )NOC ( اس��ت. وی ادامه داد: 
همچنین طراحی و اس��تقرار نظام تحلیل خرابی 
درEM، استقرار نظام مدیریت ریسک با رویکرد 
اس��تاندارد RM ISO۳۱۰۰۰ و اج��رای نظ��ام 
جام��ع کدینگ انبار، از دیگ��ر پروژه های مذکور 
اس��ت. زارع به اقدام��ات انجام ش��ده در زمینه 
ارتق��ای بهره وری ان��رژی، اذعان کرد: ش��رکت 
آلومینای ایران در این بخش، ۲ پروژه مشتمل بر 
دستیابی به بهترین روش رسوب زدایی شیمیایی 
پیش��گرمکن های واحد انحلال )بهره وری انرژی( 
و افزای��ش راندمان انرژی تابش��ی مش��عل کوره 

انحلال را اجرایی کرده است.

 جلوگیری از تعطیلی
 مجتمع بزرگ آلومینیم 

المهدی بندرعباس 
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان با بیان 
اینک��ه از تمامی ظرفیت ه��ای قضایی در زمینه 
جهش تولید استفاده می کنیم تاکید کرد: مبارزه 

با فساد، موتور محرک اقتصاد و تولید است.
 به گزارش میزان، علی صالحی گفت: در سال 
۱۳۹۹ دس��تگاه قضایی استان هرمزگان با تمام 
توان به سمت تحقق منویات مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( در زمینه »جهش تولید« گام بر 
م��ی دارد و تمامی امکان��ات و ظرفیت ها در این 
راستا به کار گرفته خواهد شد. این مقام مسئول 
تصریح کرد: رس��یدن به هدف مهم جهش تولید 
در سرلوحه کار دستگاه قضایی استان هرمزگان 
خواهد بود تا در پایان س��ال، شاهد نتایج خوبی 
در این عرصه باش��یم. وی با اشاره به برنامه های 
دستگاه قضایی استان هرمزگان به منظور تحقق 
شعار سال اظهار کرد: نخستین موضوعی که باید 
در این مسیر به آن توجه کرد، رفع واقعی موانع 
تولید اس��ت. صالحی با بیان اینکه باید ش��رایط 
برای امنیت خاطر س��رمایه گذاران فراهم باشد، 
یادآور شد: یکی از مهم ترین عوامل در این مسیر 
مبارزه با فس��اد اس��ت و بر این اس��اس دستگاه 
قضایی اس��تان هرمزگان با ارتقای سازوکار های 
نظارتی مقابله با مظاهر فس��اد را در رأس اهداف 
و برنامه ه��ای خ��ود قرار داده اس��ت. رئیس کل 
دادگستری اس��تان هرمزگان همچنین با اشاره 
ب��ه اقدامات قضایی انجام ش��ده در این اس��تان 
به منظ��ور احیای صنایع و جلوگیری از تعطیلی 
واحد های تولیدی و صنعت��ی اظهارکرد: در این 
زمینه با توجه به نامگذاری سال ۱۳۹۸ از سوی 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی( با عنوان سال 
رون��ق تولید و با عنایت به سیاس��ت های ابلاغی 
از س��وی ریاس��ت قوه قضاییه، در سال گذشته 
دس��تگاه قضایی اس��تان هرم��زگان تلاش های 
مثمرثمری را در زمین��ه احیای کارخانه های در 
مع��رض تعطیلی انج��ام داده که منج��ر به رفع 
موانع اش��تغال تع��داد قابل توجه��ی از کارگران 
ش��د و نمونه ب��ارز آن را می ت��وان در مداخله به 
موقع دستگاه قضایی استان هرمزگان به منظور 
جلوگی��ری از تعطیلی مجتمع ب��زرگ آلومینیم 
المه��دی بندرعباس ب��ا توان تولی��د ۶۰ درصد 
ش��مش آلومینیوم کشور و همچنین بازگشت به 
کار بی��ش از ۲۳۰۰ نی��روی متخصص، مهندس 
و کارگر ش��اغل در این مجتمع تولیدی مشاهده 

کرد.

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان گفت: آنچه 
چش��م انداز صنعت سیمان در سال ۹۹ را روشن تر می کند، 

موضوع قیمت سیمان است.
ب��ه گزارش بورس نی��وز، عبدالرضا ش��یخان در گفت وگو 
ب��ا بورس نیوز درباره وضعیت صنعت س��یمان در س��ال۹۹ 
بیان کرد: آمار تولید و فروش صنعت س��یمان در س��ال ۹۸ 
نشان می دهد صنعت سیمان از رکودی که چند سالی با آن 
دس��ت به گریبان بود، نجات یافته و تقاضای سیمان اوضاع 
به نس��بت مناس��بی دارد و به رغم آنکه انتظ��ار می رفت با 
ش��یوع کرونا، تحویل س��یمان کاهش یابد، فعلا اوضاع بازار 
سیمان مس��اعد بوده و سیمان در روزهای پایانی سال بازار 

خوبی داشته است.
اوضاع�مناسب�بازار�سیمان��

وی اف��زود: البته ش��یوع کرونا حتم��ا در ۳ ماهه ابتدای 
س��ال جاری، تاثیر منفی بر روی بس��یاری از صنایع کش��ور 
خواهد داش��ت و صنعت س��یمان هم از این قاعده مستثنا 
نیست. ولی به نظر می رسد اثرپذیری بازار سیمان از صنایع 

مصرفی کمتر خواهد بود. از طرفی اجرای طرح مسکن ملی 
در س��ال ۹۹ تقاضای س��یمان را افزایش خواه��د داد و از 
طرفی، قرار نیس��ت حجم تولید و عرضه س��یمان در س��ال 

۹۹، افزایش یابد.
 علاوه بر این، با وجود مش��کلات ص��ادرات به بازار عراق، 
صنعت س��یمان ایران بازارهای صادراتی دیگری شناس��ایی 

کرده، که به نوعی جایگزین بازار عراق شده اند.
 ضمن اینکه کلینکر ایران، درخواس��ت هایی از بازارهای 
جدیدی مثل چین داشته و انتظار می رود این درخواست ها 

در سال ۹۹ هم ادامه داشته باشد.
افزایش�نرخ�سیمانی�ها��

ش��یخان تصریح کرد: با این تفاس��یر، چش��م انداز صنعت 
س��یمان ایران در سال ۹۹ روش��ن است. اما علاوه بر اوضاع 
نس��بتا مناس��ب تقاضای داخلی و صادراتی صنعت سیمان، 
آنچه چش��م انداز صنعت س��یمان در س��ال ۹۹ را روشن تر 

می کند، موضوع قیمت سیمان است.
 در س��ال ۹۸، انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان 

از وزارت صمت خواس��ته بود قیمت سیمان از ابتدای سال 
۹۹ افزایش یابد که البته بررس��ی درخواست سیمانی ها به 
ابتدای س��ال ۹۹ موکول شد. اما در مجموع، قیمت سیمان 

در مقایسه با بسیاری از کالاها، پایین است.
 ب��رای مثال قیمت فولاد رش��د زیادی داش��ته و در دنیا 
مرس��وم است که قیمت سیمان در مقایسه با فولاد، ۱ به ۶ 
تا ۷ باش��د؛ در حالی که قیمت سیمان در ایران در مقایسه 
با فولاد، ۱ به ۲۷ اس��ت! با توجه به گزارش��ات و مستندات 
ارائه شده به وزارت صمت، امیدواریم قیمت سیمان در سال 

۹۹ واقعی تر شود. 
احتمال افزایش نرخ س��یمان در کنار تقاضای سیمان در 
س��ال ۹۹، سبب خوش��بینی به تحقق سودهای مناسب در 

شرکت های سیمانی می شود.
افزایش�نرخ�ارز�نیمایی��

کارش��ناس صنعت سیمان، افزایش نرخ ارز نیمایی را هم 
ش��انس دیگری برای س��یمانی ها ارزیابی کرد و افزود: تاثیر 
افزایش نرخ ارز نیمایی هم در شرکت های سیمانی صادرات 

مح��ور، مثبت خواه��د بود. البته ش��رکت هایی که صادرات 
نداش��ته باش��ند، با افزایش ن��رخ ارز نیمای��ی، هزینه های 
 تامی��ن برخ��ی تجهی��زات وارداتی ش��ان افزای��ش خواهد 

یافت. 
انتظار می رود ب��ا افزایش نرخ ارز نیمایی، صادرات جذاب 
تر ش��ود و س��یمانی ها تمرکز بیش��تری بر صادرات داشته 
باش��ند؛ البته مش��روط بر آنکه اقدام به ص��ادرات با قیمت 

ارزان نکنند! 
پیشنهاد�ورود�به�بورس�کالا��

ش��یخان اضافه کرد: به منظور جلوگیری از ارزان فروشی 
س��یمان، انجمن صنفی پیش��نهاد عرضه سیمان در بورس 
کالا را مطرح کرده که البته از سوی شرکت ها، چندان مورد 

استقبال قرار نگرفته است.
ورود س��یمان به بورس کالا هم مس��تلزم تسهیل فرآیند 
عرضه س��یمان در رینگ بورس از س��وی بورس کالا و ارائه 
برخی امتیازات برای ترغیب تولیدکنندگان و هم مس��تلزم 

افزایش آگاهی و دانش شرکت ها در این مورد است.

نقاط�قوت�سیمانی�ها�در�سال�۹۹

قیمت زغال سنگ در ایران اقتصادی نیست
دبیر�انجمن�زغال�سنگ�ایران:

مدیرعام��ل ش��رکت م��س گف��ت: مدیرعامل ش��رکت 
مس ضم��ن تبریک آغاز س��ال نو و با بی��ان اینکه تمامی 
برنامه ریزی ها در ش��رکت مس در س��ال ۱۳۹۸ بر مبنای 
خل��ق رکوردهای خوب در حوزه تولید بود تا منویات رهبر 
معظم انقلاب در زمینه رونق تولید محقق شود. به گزارش 
دنیای معدن، »اردشیر سعدمحمدی« با بیان اینکه تمامی 
برنامه ریزی ها در شرکت مس در سال ۱۳۹۸ بر مبنای خلق 
رکوردهای خوب در حوزه تولید بود تا منویات رهبر معظم 
انقلاب در زمینه رونق تولید محقق ش��ود، افزود: همچنین 
در س��ال گذشته برای فراهم کردن زمینه های تولید بیشتر 

اقدام��ات و س��رمایه گذاری های خوب��ی در زمین��ه تعریف 
طرح های توس��عه ای جدید و س��رعت بخش��ی به پیشبرد 
پروژه های معدنی مس انجام ش��د تا در آینده نزدیک شاهد 
جهش تولید در شرکت مس باشیم. سعدمحمدی با تأکید 
بر اینکه س��رمایه گذاری در صنعت م��س توجیه اقتصادی 
دارد، گفت: توس��عه در شرکت مس برای جهش و افزایش 
تولید تحت هیچ شرایطی نباید متوقف شود. وی اظهارکرد: 
در س��ال ۹۸ تلاش ش��د تا پروژه ها با س��رعت بیش��تری 
پیشرفت داش��ته باشد و بر این مبنا، در سال گذشته بیش 
از ۳۵۰۰ میلیارد تومان طرح توس��عه ای به اتمام رسید. به 

گفته س��عدمحمدی، طرح افزایش ظرفیت ذوب خاتون آباد 
از ۸۰ه��زار تن ب��ه ۱۲۰هزار تن ج��زو مهم ترین طرح های 
توس��عه ای بود که در سال گذشته ظرف مدت کوتاهی و با 

تکیه بر توان داخلی عملیاتی شد. 
وی اف��زود: ب��ا بهره ب��رداری از این ط��رح، ظرفیت ذوب 
در ش��رکت مس برای نخس��تین بار به ۴۰۰ه��زار تن مس 
آندی رسید. س��عدمحمدی تصریح کرد: همچنین در سال 
۱۳۹۸ واحد تولید اسیدس��ولفوریک سرچش��مه با اهداف 
کاملا زیس��ت محیطی راه اندازی و افتتاح شد و واحد تولید 
اسیدسولفوریک خاتون آباد در مراحل پایانی قرار دارد و در 

سال جاری به بهره برداری خواهد شد. به گفته سعدمحمدی، 
طرح کارخانه اکسیژن و انبار کنسانتره و طرح ذخیره سازی 
اسیدسولفوریک در بندرعباس نیز در پایان سال گذشته به 

مرحله بهره برداری رسید. 
به گفته س��عدمحمدی، با این اقدام سرمایه شرکت مس 
به طور رسمی به ۱۰هزار میلیارد تومان رسید که بیانگر این 
است که شرکت مس س��ال جاری که مزین به نام »جهش 
تولید« از س��وی مقام معظم رهبری شده است با اطمینان 
خاطر بیشتری در زمینه سرعت بخشی به طرح های توسعه 

و افزایش تولید گام برخواهد داشت.

مسیر روبه رشد توسعه در شرکت مس برای جهش تولید

 گروه معدن: 
دبیر انجمن زغال س��نگ ایران گفت: وزارت 
صمت و ایمیدرو به عنوان متولیان بخش معدن 
و صنایع معدنی، تبلیغات فراوانی در حوزه کمک 
به جلوگیری از شیوع کرونا می کنند اما به طور 
کامل معادن زغال س��نگ را فراموش کرده و تا 
 به امروز یک عدد ماسک به معادن زغال سنگ

نفرستاده اند. 
س��عید صم��دی، در گفت وگ��و ب��ا اقتصاد 
آنلای��ن درباره عملکرد این تش��کل معدنی در 
س��ال۹۸، گفت: تولید در معادن زغال س��نگ 
با س��ال گذش��ته تف��اوت چندانی نداش��ته و 
عملکردش مانند س��ال های قبل بوده اس��ت. 
مهم ترین دلیل آن عدم س��رمایه گذاری بزرگ 
 و ج��دی در س��ال۹۸ در ح��وزه زغ��ال بوده 

است.
وی ادام��ه داد: س��رمایه گذاری جدی��د ب��ا 
قیمت های فعلی زغال سنگ در ایران به سختی 

حاصل می شود. 
در گذشته برخی از معادن زغال سنگ با دلار 
هزار یا ۳۵۰۰ تومانی س��رمایه گذاری کردند و 
بالطبع با افزایش قیمت دلار در این سال ها به 
صرفه اس��ت و می توانند به فعالیت خود ادامه 
دهند. اما اگر کس��ی بخواهد ب��ا دلار ۱۴هزار 
تومانی س��رمایه گذاری انجام ده��د، با افزایش 
هزینه ه��ای تولید ب��ه هیچ عن��وان اقتصادی 

نخواهد بود.
صم��دی اف��زود: بارها در جلس��ات با وزارت 
صم��ت پیش��نهاد دادی��م ک��ه اگر ب��ه دنبال 
افزایش تولید زغال س��نگ در کش��ور هستید 
بای��د قیمت ها ب��ه قیمت ه��ای جهانی نزدیک 
ش��ود. مصرف زغال س��نگ کش��ور در س��ال 
۹۸، ۲.۵میلی��ون ت��ن ب��ود، در صورتی که کل 
تولی��د در ای��ن س��ال ۲میلی��ون تن ب��ود که 
 مجب��ور ب��ه واردات ۵۰۰هزار تن زغال س��نگ 

شدیم.
س��عید صمدی با تاکید بر این که س��ال۹۹ 
کوره بلند ش��رکت فولاد زرند ایرانیان وابسته 
به ش��رکت میدکو افتتاح می ش��ود، گفت: این 
ش��رکت س��الانه به ۱.۵میلیون تن زغال سنگ 
نی��از دارد و مص��رف داخل��ی زغال س��نگ به 

۴میلیون تن خواهد رسید. 
در چنین شرایطی باید ۲میلیون تن زغال از 
خارج وارد ش��ود که هم از نظر عملیاتی بودن 
جای تردید دارد هم از نظر اقتصادی به صرفه 
نخواهد بود. برای اینکه هزینه های فولادسازان 

را افزایش می دهد.
دبیر انجمن زغال س��نگ اف��زود: قیمت تمام 
ش��ده واردات ی��ک ت��ن زغال س��نگ بیش از 
۲میلیون تومان اس��ت، این درحالی اس��ت که 
قیمت پایه زغال س��نگ در کش��ور حدود یک 
میلیون و ۲۰۰هزار تومان است. همان طور که 
می بینید یک اختلاف قیمت ۵۰ درصدی بین 
قیمت زغال سنگ داخلی و خارجی وجود دارد. 
بنابراین اگر دولت تمایل دارد سرمایه گذاری 

جدیدی در این حوزه ش��کل بگی��رد، باید این 
اختلاف قیمت را کم کرده و قیمت زغال سنگ 
داخلی به س��مت واقعی ش��دن رود. این روند 
ه��م به نف��ع مع��ادن زغال س��نگ، اش��تغال، 
مصرف کننده و در نهایت کارخانه های فولادی 
اس��ت. به نظر من اگر ح��دود ۳۰ تا ۴۰درصد 
قیم��ت زغ��ال داخلی افزایش پی��دا کند قطعا 
بخ��ش قابل توجهی از ذخایر زغ��ال اقتصادی 
خواهد بود و سرمایه های جدید به سمت تولید 

حرکت خواهند کرد.
گفتنی اس��ت ک��ه بگوی��م یک میلی��ارد و 
۲۰۰میلی��ون ت��ن ذخیره قطعی زغال س��نگ 
ذخی��ره  ت��ن  میلی��ارد   ۱۴ و  کش��ور  در 
زمین شناسی اس��ت که این ذخایر در صورتی 
که قیمت محصول هم واقعی ش��ود، ش��رایط 
امیدوارکننده ای برای س��رمایه گذاری را نشان 

می دهد.
صمدی بیان کرد: س��ال ۹۸ وزارت صنعت، 
مع��دن وتج��ارت و معاون��ت ام��ور معدنی آن 
تمام تلاش و انرژی خود را بر مس��ائل عوارض 
صادراتی و محدود کردن صادرات گذاش��ت و 
به مسائل و مشکلات حوزه زغال سنگ توجهی 
نک��رد. امید م��ی رود با تغیی��ر معاونت معدنی 
وزارت صمت، توجه بیش��تری نس��بت به این 

حوزه شود.
وی درباره حوادث تلخ در معادن زغال سنگ 
و برنامه برای جلوگی��ری از تکرار این اتفاقات 
مع��ادن  در  ح��وادث  ک��رد:  اظه��ار  ناگ��وار، 
زغال سنگ دلایل متعددی دارد؛ سال گذشته 
قیمت تجهیزات مورد نیاز در حوزه اس��تخراج 

زغال سنگ، بیش از ۲۰۰درصد افزایش داشت، 
بالطب��ع ای��ن افزای��ش قیمت، امکان داش��ت 
معدنکاران را به س��مت صرفه جویی در مصرف 
چ��وب پیش ببرد. دلیل دیگ��ر، مربوط به این 
است که فناوری استخراج زغال سنگ در کشور 
ما بس��یار قدیمی و مربوط به ۵۰ س��ال پیش 
اس��ت. به جز یک تا ۲معدن بزرگ که به طور 
کامل مکانیزه هستند سایر معادن با تجهیزات 

۵۰ سال پیش کار می کنند. 
بنابرای��ن اس��تانداردها هم ب��ر مبنای همان 
فن��اوری اس��ت و نمی توان با فن��اوری قدیمی 

انتظار استاندارد بالا را داشت.
این فعال حوزه زغال س��نگ معتقد است در 
معادن بزرگ زغال سنگ بخش خصوصی مانند 
معادن معدن جو و پروده طبس که بزرگ ترین 
تولیدکنندگان زغال س��نگ هستند، هیچ آمار 
حادثه  منجر به فوت نداشته  و این حوادث فقط 

در معادن کوچک و متوسط اتفاق می افتد.
صمدی اضافه کرد: یکبار برای همیش��ه باید 
س��رمایه گذاری جدی��د انجام ش��ود و معادن 
به س��مت روش ه��ای مدرن و مکانیزه ش��دن 
براساس ماش��ین آلات بنا شده نه کارگر، روند. 
ای��ن برنامه را ب��ه وزارت صم��ت داده ایم ولی 

مستلزم واقعی شدن قیمت زغال سنگ است.
وی اظه��ار ک��رد: وقتی قیمت زغال س��نگ 
در کش��ور واقعی و اقتصادی ش��ود، فناوری به 
ص��ورت اتوماتیک وارد کش��ور می ش��ود برای 
اینکه فن��اوری پیچیده و غیرقابل دسترس��ی 
نیس��ت و می ت��وان این فن��اوری را در صورت 
وجود نقدینگی از ترکیه، روس��یه و حتی چین 

تامین کرد. اما این فناوری زمانی می تواند وارد 
کش��ور ش��ود که تولید اقتصادی باشد در غیر 
این صورت معدنداران کمتر به س��مت فناوری 

جدید می روند.
دبیر انجمن زغال سنگ ضمن اشاره به اینکه 
خواس��ت ما همراهی قیمت زغال سنگ با مدل 
جهانی است، گفت: زمانیکه واردات زغال سنگ 
ب��رای مصرف کننده به ازای ه��ر تن، ۲میلیون 
تومان می ش��ود چرا زغال سنگ داخلی را یک 
میلی��ون و ۱۰۰هزار تومان خریداری می کنند. 
حداقل می توانند با قیمت میانگین یک میلیون 

و ۷۰۰هزار تومان بخرند.
وی اف��زود: ب��ا وج��ود ذخایر خوب��ی که در 
زنجیره زغال سنگ کشور وجود دارد، تولیدمان 
ناچیز است. کل تولید کنسانتره زغال سنگ در 
کش��ور حدود ۲ میلیون تن در سال است، این 
در حالی است که کشورهای ترکیه ۷۰ میلیون 
تن، چین۳ میلیارد تن، امریکا ۹۰۰ میلیون تن 
سالانه زغال س��نگ استخراج و تولید می کنند. 
بنابرای��ن رس��یدن تولید به س��طح ترکیه کار 
 س��ختی نیس��ت چراک��ه ظرفی��ت آن وجود

 دارد.
س��عید صمدی با تاکید بر اینکه تاثیر کرونا 
در هر ح��وزه ای با توجه به ش��رایط آن حوزه 
متفاوت است، اظهار کرد: کرونا بیشترین تاثیر 
را در حوزه صنعت و معدن بر معادن زغالسنگ 
گذاشته اس��ت اما متاس��فانه این بخش کاملا 
فرام��وش ش��ده اس��ت. در حوزه زغال س��نگ 
انبوه��ی از کارگر وج��ود دارد به طور مثال در 
یک ش��یفت ۵۰۰ نفر در وارد تونل می شوند و 

فضای معدن به دلیل بسته بودن، هوای داخل 
تونل می چرخد و اگر ویروس وجود داشته باشد 
قطعا انتقال آن در بین کارگران س��ریع است. 
مورد دیگر که ریسک شیوع ویروس در معادن 
زغال س��نگ را ب��الا می برد ریه ه��ای کارگران 
مع��ادن زغال س��نگ نس��بت به مع��ادن دیگر 
آسیب پذیرتر است چراکه سال ها زیرزمین کار 
 می کنند و باعث شده ریه هایشان مشکل داشته 

باشد.
وی ادامه داد: کارگر معدن زغال سنگ وقتی 
می خواه��د از مع��دن خارج ش��ود باید دوش 
بگی��رد، اما حمام ه��ای این معادن مش��ترک 
اس��ت و خیل��ی بهداش��تی نیس��ت و ضریب 
ش��یوع وی��روس کرونا بالا اس��ت. یکس��ری از 
معادن ب��زرگ زغال س��نگ به همی��ن دلایل 
 از نیم��ه دوم اس��فند ۹۸ مع��ادن را تعطی��ل 

کرده اند. 
وی در پایان گفت: وزارت صمت و ایمیدرو به 
عنوان متولی��ان بخش معدن و صنایع معدنی، 
تبلیغات فراوان��ی در حوزه کمک به جلوگیری 
از شیوع کرونا می کنند اما به طور کامل معادن 
زغال س��نگ را فراموش کرده و تا به امروز یک 
عدد ماسک به معادن زغال سنگ نفرستاده اند. 
معادن زغال س��نگ ب��رای اینکه بیش��تر دچار 
بحران نش��وند تعطیل کردند و مشخص نیست 
بع��د از تعطیلات نوروز چه زمانی بتوانند تولید 

را شروع کنند.
بنابرای��ن دولت و ایمی��درو باید فکری کنند 
یک از اولویت هایشان رساندن کمک به معادن 

زغال سنگ باشد.
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روی خط خبر

دبی��ر انجمن صنایع و معادن س��رب و روی ایران معتقد 
اس��ت که نخس��تین و اصلی ترین مش��کل صنعت سرب و 
روی کش��ور، محدودیت های ایجاد شده برای صادرات است 
و دائم��ا ب��ا وزارت صنعت، معدن و تج��ارت، بانک مرکزی 
و گم��رک درح��ال مذاکره و بررس��ی برای برداش��تن این 

محدودیت ها هستیم.
س��یروس میانجی در گفت وگ��و ب��ا اقتصادآنلاین گفت: 
رسالت اصلی انجمن سرب و روی ایران پیگیری برنامه های 
کلان این صنعت و برنامه ریزی برای حل مش��کلات آن در 

آینده است.
وی ادامه داد: نخستین و اصلی ترین مشکل صنعت سرب 
وروی در کش��ور، محدودیت های ایجاد شده برای صادرات 
اس��ت و دائما ب��ا وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت، بانک 
مرکزی و گمرک درحال مذاکره و بررس��ی برای برداش��تن 

این محدودیت ها هستیم.
دبیر انجمن صنایع و معادن س��رب و روی افزود: ابتدای 
سال ۹۸، گش��ایش هایی در صادرات این صنعت پیش آمد 
اما دوباره در نیمه دوم س��ال تعهدات ارزی را مطرح کردند 
که به خاطر ناهماهنگی های پیش آمده بین بانک مرکزی و 
گمرک صادرات تا پایان سال با چالش های بسیار همراه بود 

و هنوز با آن دست و پنجه نرم می کنیم.
وی تاکی��د ک��رد: س��ال ۹۸ مانن��د س��ال۹۷ کاه��ش 
ص��ادرات را داش��تیم، مخصوص��ا در ماه های پایانی س��ال 
یعن��ی بهم��ن و در اس��فند نی��ز ب��ه خاطر بحران ش��یوع 
 ویروس کرونا و بس��ته ش��دن مرزها ص��ادرات به کل قطع 

شد.
س��یروس میانجی تصریح کرد: موض��وع دیگر که خیلی 

پیگی��ری آن بودیم حضور بخش خصوصی و تش��کل ها در 
تصمیم گیری ه��ای وزارت صمت اس��ت.اینکه مس��ولان در 
هیچ تصمیمی بدون اظهار نظر تشکل های بخش خصوصی 
گرفته نش��ود. البته ۵۰ درصد از اه��داف تحقق پیدا کرده 
اما متاس��فانه هنوز هم تصمیماتی گرفته می شود که بخش 

خصوصی هیچ نقشی در آن ندارد.
دبیر انجمن س��رب وروی ایران ضمن اشاره به تلاش  های 
انجمن برای برطرف ک��ردن موانع صادراتی، بیان کرد: این 
تشکل معدنی به طور مستمر در تمامی جلسات کمیسیون 
مع��ادن وصنایع معدنی اتاق بازرگانی ای��ران حضور دارد و 
درخواس��ت داریم با توجه به ش��رایط جدید، تمهیداتی در 
 مرزه��ا به وی��ژه مرز ترکیه ب��رای صادرات روی اندیش��یده 

شود.

وی اضافه کرد: دغدغه بعدی انجمن در س��ال ۹۹، تامین 
ماده اولیه اس��ت. س��ال ۱۳۹۸، برخی از معادن کوچک با 
طرح احیا و فعال س��ازی معادن کوچک مقیاس، توانس��تند 
وارد چرخه تولید شوند و بخشی از نیاز صنعت سرب وروی 
را تامین کنند اما در س��ال ۹۹ تلاش داریم معادن بیشتری 
فع��ال ش��وند و از ظرفیت ه��ای خالی این صنعت بیش��تر 

استفاده شود.
میانجی با اشاره به تغییر و تحولات پیش آمده در معاونت 
امور معدنی وزارت صمت، اذعان داش��ت: امید است بتوانیم 
تعاملات بیش��تری را با اقای اس��ماعیلی معاون امور معدنی 
وزارتخانه داش��ته باشیم و در تصمیم گیری ها نقش بیشتر و 

ویژه تری داشته باشیم.
وی ادام��ه داد: پیش��نهاد احی��ا س��تاد سیاس��ت گذاری 

صنعت س��رب وروی کش��ور را در وزارت صمت داده ایم تا 
دوباره فعال ش��ود. این ستاد سیاس��ت گذاری در سال های 
۸۹ لغایت ۹۴ فعال بود و از س��ال ۹۵ متاس��فانه به صورت 
تعلی��ق درآم��د. معاون جدی��د امور معدن��ی وزارت صمت 
قول مس��اعدی ب��رای احیا این س��تاد داده ان��د چراکه این 
 فعالیت س��تاد بسیار تعیین کننده و موجب گشایش خواهد

 بود.
این فعال معدنی به مش��کلات فن��ی و فناوریکی صنعت 
را از دیگ��ر موضوع��ات خوان��د و اظهار کرد: ی��ک کارگروه 
فنی در انجمن وجود دارد که از س��ال ۹۶ تاس��یس ش��ده 
بود، طبیعتا در س��ال ۹۹ تلاش خود را برای به روز رس��انی 
مس��ائل فنی صنعت بیش��تر می کن��د و در همی��ن زمینه 
ارتباط��ات خوب��ی با دانش��گاه ها برق��رار کرده اس��ت. وی 
ادامه داد: در س��ال ۹۹ همچنین پیگی��ر موضوعان مربوط 
 ب��ه مالی��ات، بیم��ه تامی��ن اجتماع��ی و سیس��تم بانکی 

هستیم.
وی در ادامه تش��کیل کنسرس��یوم جدید سرب وروی در 
کش��ور را اقدام مناس��بی عنوان کرد و افزود: هر اقدامی که 
باعث شود تا تامین مواد اولیه از مشکلات کمتری برخوردار 

باشد، مثبت است. 
همان طور که می دانید نزدیک ۴۵۰ هزارتن ظرفیت اسمی 
در کارخانه های س��رب وروی کش��ور به وجود آمده که فقط 
یک سوم آن در حال فعالیت است، یعنی سرمایه گذاری های 
لازم انجام ش��ده و نیروی فنی و امکانات آماده است اما در 
تامین مواد اولیه مش��کلاتی وجود دارد. بنابراین هر شرکت 
و کنسرس��یومی بتواند بخشی از نیاز این صنعت را برطرف 

کند ما از آن استقبال می کنیم.

محدودیت های صادراتی اصلی ترین چالش صنعت سرب وروی 

تولید ۱.۵میلیون تن آلومینیوم خام در چشم انداز ۱۴۰۴
آمار تولید و فروش ذوب آهن 
با رشد ۵۱ درصدی و درآمد 

۱۰.۸ هزار میلیاردی
آم��ار تولی��د و ف��روش ذوب آه��ن ب��ا رش��د 
۵۱درص��دی و درآم��د ۱۰.۸ ه��زار میلی��اردی 
دنی��ای مع��دن - ذوب آهن با ارائ��ه آمار تولید و 
فروش اس��فند و ۱۲ ماهه س��ال مالی گذش��ته، 
۱۰.۸ هزار میلیارد تومان درآمد شناس��ایی کرد 
که رش��د ۵۱درصدی را نس��بت به مدت مشابه 
قبل تجربه کرده اس��ت.  به گزارش بورس پرس، 
ش��رکت ذوب آه��ن که ب��ا س��رمایه ۶.۱۵ هزار 
میلیارد تومانی در ب��ازار دوم معاملات فرابورس 
حضور دارد، آمار تولید و فروش اسفند و ۱۲ماهه 
دوره مالی ۹۸ را ارائه کرد و با رشد ۴.۷ درصدی 
قیمت روبه رو ش��د. براین اس��اس، ذوب در دوره 
یک ماهه از محل فروش تیرآهن، میلگرد، شمش 
کالایی، کلاف، ریل، فرآورده های جانبی و س��ایر 
محصولات ۱.۱ هزار میلیارد تومان درآمد داشته 
که نسبت به فروش بهمن ۲.۴ درصد رشد داشته 

است.
این ش��رکت در عملکرد ۱۲ماه��ه ۱۰.۸ هزار 
میلیارد تومان درآمد داش��ته که نسبت به مدت 
مش��ابه سال قبل ۵۱ درصد رش��د داشته است. 
متوس��ط نرخ فروش محصولات در اس��فند رشد 
خوبی داشته به طوری که نرخ هر کیلو میلگرد با 
رش��د ۱۱ درصدی ۵۱۱۷۱ ریال و شمش کالا با 
رش��د ۱۰.۶ درصدی ۴۸۹۹۳ ریال گزارش شده 

است.

تکمیل زنجیره تولید، 
بومی سازی و توسعه پایدار 
رویکرد فولاد مبارکه اصفهان 
مدیرعامل گروه ف��ولاد مبارکه اصفهان گفت: 
تکمیل زنجیره فولاد، بومی سازی، افزایش کمی 
و کیفی تولید، افزایش بهره وری، توسعه پایدار و 
توجه به س��ودآوری مستمر، رویکرد این مجتمع 

صنعتی در سال جهش تولید است.
 ب��ه گ��زارش ایرن��ا، حمیدرض��ا عظیمیان با 
ارائه گزارش��ی اظهار کرد: در سال جاری مصمم 
هس��تیم تا با انجام تکمیل طرح ش��هید خرازی 
)نورد گرم ۲( در ش��رکت فولاد مبارکه، توس��عه 
ف��ولاد هرمزگان، بهره برداری از فولادس��نگان و 
فولادس��فید دش��ت، ظرفیت های جدیدی را به 
توان تولیدی کشور اضافه کنیم تا علاوه بر تامین 
نیاز ب��ازار داخل، معضلات صنایع پایین دس��ت 
مرتفع شود. وی خاطرنش��ان کرد: فولاد مبارکه 
هم��راه با نهضت س��اخت داخل و بومی س��ازی 
قطع��ات و تجهی��زات راهبردی، توانس��ته نوید 
بخش»رنسانس بومی سازی« ایران اسلامی باشد، 
اقدامی که به یقین تقویت بنیه اقتصادی کش��ور 
و قط��ع وابس��تگی را به هم��راه دارد. مدیرعامل 
گروه فولاد مبارک��ه اصفهان تصریح کرد: اگرچه 
ش��رکت فولادمبارکه به صورت مس��تقیم تحت 
فشار تحریم های ظالمانه امریکا قرار گرفته است، 
اما تمامی س��ختی های پیش رو با هدف عزت و 
سربلندی نظام مقدس جمهوری اسلامی و اراده 
آهنین رزمندگان خط مقدم جبهه صنعت از بین 
خواهد رف��ت، آنچه که تاکنون ب��ا برنامه ریزی، 
تلاش و کوشش تمام مردان فولادی رقم خورده 
ج��ز این نبوده و نیس��ت. عظیمی��ان بیان کرد: 
گ��روه فولادمبارکه اصفهان به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننده ورق ه��ای تخت خاورمیانه و منطقه 
MENA، با وجود تمام س��ختی ها و تحریم ها، 
سال گذشته را توانست به همت و تلاش تک تک 
کارکنان خود با گام های اس��توار پشت  سرنهاده و 
س��ال جدید را با قوت هرچ��ه تمام تر در زمینه 
منوی��ات رهبر معظم انقلاب ب��ا ثبت رکوردهای 
تولید آغاز کند. به گفته وی در س��ال گذش��ته 
گروه فولادمبارکه در تولید، فروش و سودآوری، 
هم راس��تا با ش��عار س��ال ۹۸ و »رون��ق تولید« 
اقدام ه��ای موثری را انج��ام داد که ماحصل آن 
دس��تیابی ب��ه تولید ۶ میلی��ون و ۴۵۳ هزار تن 
کلاف گ��رم و فروش ۷میلی��ون و ۵۸۰ هزار تن 
محصول به ارزش ۳۹۱ هزار میلیارد ریال گردید 
که این نتایج ارزش��مند در سایه کوشش و سعی 
وافر همه کارکنان این مجتمع عظیم و در س��ایه 
همدلی و همراهی یکدیگر رقم خورد.  مدیرعامل 
گ��روه ف��ولاد مبارکه اصفه��ان این ش��رکت را 
بزرگ تری��ن تولید کنن��ده ورق های ف��ولادی در 
منطقه منا )خاورمیانه و ش��مال افریقا( خواند و 
گفت: ما سهم ۵۰ درصدی در تولید فولاد کشور 
داریم و بزرگترین تولیدکننده آهن اس��فنجی در 

دنیا با تولید ۱۱ میلیون تن در سال هستیم.

ش��رکت فولاد خوزس��تان در اس��فند معادل ۱۷ هزار و 
۶۳۴ میلیارد ری��ال درآمد از محل فروش محصولات خود 
کس��ب کرد که نس��بت به دوره یک ماهه مشابه سال قبل 
۳۸.۲۷درصد افزایش داشته و نسبت به بهمن سال گذشته 
۳۲.۲۶درصد بیشتر بوده اس��ت. فروش اسفند از میانگین 

۱۱ماهه بهتر بوده است.
به گزارش معدن نیوز، شرکت فولاد خوزستان در اسفند 
م��اه معادل ۱۷ هزار و ۶۳۴ میلی��ارد ریال درآمد از محل 
ف��روش محص��ولات خود کس��ب کرد که نس��بت به دوره 

یک ماهه مش��ابه س��ال قبل ۳۸.۲۷ درصد افزایش داشته 
و نس��بت به بهمن ماه سال گذش��ته ۳۲.۲۶ درصد بیشتر 
 بوده اس��ت. فروش اس��فند از میانگین ۱۱ ماهه بهتر بوده

 است.
فخ��وز ب��ا س��رمایه ثبت ش��ده ۱۹ ه��زار و ۴۸ میلیارد 
و ۶۹۷ میلی��ون ری��ال مبل��غ ۱۵۸ ه��زار و ۴۰۸ میلیارد 
ری��ال درآمد از مح��ل فروش محصولات خود داش��ته که 
 نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل ۴۰ درصد رشد داشته

 است.

عمده درآمد شرکت از محل فروش بلوم و بیلت صادراتی 
و داخلی و اسلب داخلی است.

از نظر مقداری فروش شرکت مناسب بوده به طوری که 
مقدار فروش بلوم و بیلت صادراتی و داخلی به ترتیب ۳۲و 

۲۲ درصد بیشتر از بهمن بوده است.
نرخ بیلت داخل��ی ۴۷۸۰ و بیلت صادراتی ۵۳۳۳تومان 
به ازای هر کیلوگرم بوده اس��ت. اس��لب داخلی و صادراتی 
نیز حول و ح��وش ۴۷۴۴ و ۵۱۲۴ تومان در هر کیلوگرم 
بوده اس��ت که نرخ های صادراتی تقریب��ا معادل ۳۸۵دلار 

ب��رای بیل��ت و ۳۷۵ دلار برای اس��لب بوده اس��ت. تولید 
ف��ولاد خوزس��تان در س��ال گذش��ته ش��امل ۲ میلیون و 
۴۹۸ ه��زار تن بل��وم و بیلت و یک میلی��ون و ۱۹۱ هزار 
 ت��ن اس��لب و نی��ز ۵ میلی��ون و ۸۵۲ ه��زار ت��ن گندله 
بود. فروش ش��رکت نیز شامل یک میلیون و ۱۶۸ هزار تن 
بل��وم و بیلت داخلی، یک میلی��ون و ۴۳۶ هزار تن بلوم و 
بیلت صادراتی، ۷۶۱ هزار تن اسلب داخلی، ۴۰۱ هزار تن 
اس��لب صادراتی، ۴۲۳ هزار تن گندله، حدود ۴۰ هزار تن 

ورق و حدود ۱۳ هزار تن آهن اسفنجی بوده است.

رشد ۴۰ درصدی درآمد فولاد خوزستان در سال ۹۸

 گروه معدن: 
رئی��س س��ندیکای آلومینیوم ای��ران گفت: 
ب��رای برنامه ری��زی و تعیین اه��داف  باید توان 
دولتمردان و شرکت های پایین دستی را درنظر 
بگیری��م و به ثمر رس��یدن برنامه ها را پایش و 
پیگیری کنیم. در سند چش��م انداز، تولید یک 
ونیم میلی��ون تن آلومینیوم خام در کش��ور تا 
س��ال ۱۴۰۴ برنامه ریزی شده اس��ت که امید 
می رود در س��ال جهش تولید ب��ا همت بخش 
دولتی و خصوصی عقب ماندگی در رسیدن به 

این هدف جبران شود.
 هوش��نگ گ��ودرزی در گفت وگو ب��ا اقتصاد 
آنلاین گفت: در ابتدای بحث بهتر اس��ت پیش 
زمینه ای درباره تش��کل های معدنی )انجمن ها 
و س��ندیکاها( داش��ته باش��یم ک��ه عموما این 
تش��کل ها عملکرد مش��ابه دارند. تش��کل های 
صنفی مخصوصا تشکل های معدن، مجموعه ای 
از متخصصان آن صنعت هس��تند و همواره در 
تلاشند تا بهترین راهکارها را برای سامان دادن 
و بهب��ود فعالیت های خود ب��ا توجه به امکانات 
موجود کشور، توانمندی های صنعت، نیاز بازار 
ب��ه محصولات و ام��کان ص��ادرات محصول به 

سیاست گذاران بخش دولتی ارائه دهند.
وی ادامه داد: در س��ندیکای آلومینیوم همه 
اف��رادی ک��ه س��ال ها در این صنع��ت فعالیت 

می کنند، حضور دارند و همیشه سعی کردند تا 
تمام توان فکری خود را در قالب پیشنهادهای 
عملی به سیاس��ت گذاران ارائه دهند. اینکه چه 
میزان توانس��ته اند موفق باشند، بستگی به این 
دارد ک��ه سیاس��ت گذاران چقدر به تش��کل ها 
و حض��ور بخش خصوص��ی در تصمیم گیری ها 

اعتقاد و اعتماد دارند.
گ��ودرزی با تاکید بر این موضوع که با انتقاد 
ک��ردن، زیاده طلب��ی ک��ردن غوغاس��الاری در 
کش��ور راه انداخته اند بدون ارائه راه حل اجرائی 
مخالف اس��ت افزود: سندیکای آلومینیوم کمتر 
به ای��ن موضوعات دامن زده، بلکه س��عی کرده 
هم��کاری لازم را ب��ا وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت، سیاس��ت گذاران س��تاد تنظی��م بازار، 
تولیدکنندگان بالادس��ت و پایین دست داشته 
باش��د و با ایج��اد یک همدل��ی عمومی  اهداف 
عملی را تعریف و رس��یدن ب��ه آنها را کمک و 

پیگیری کند.
رئیس سندیکای آلومینیوم ایران تصریح کرد: 
سندیکا همیشه تلاش داشته تا سیاست گذاران 
دولت��ی را متقاعد نماید تا ب��ا تدوین اطلاعات 
پایه مدون برای صنعت آلومینیوم و با تهیه یک 
سند چشم انداز، پیش��رفت متناسب با رشد آن 
در کشورهای همس��ایه برای آینده این صنعت 
تدوین و با همکاری دست اندرکاران بالادستی و 

حمایت بخش خصوصی اجرایی کنند. در همین 
زمینه نشست هایی نیز با ایمیدرو و سازمان های 
مختلف برگ��زار کرده ایم تا همفکری و همدلی 

لازم به  وجود آمده است.
وی تاکی��د کرد: برای برنامه ری��زی و تعیین 
اه��داف  باید ت��وان دولتمردان و ش��رکت های 
پایی��ن دس��تی را درنظ��ر بگیری��م و ب��ه ثمر 
رس��یدن برنامه ه��ا را پایش و پیگی��ری کنیم. 
در س��ند چش��م انداز، تولید یک و نیم میلیون 
ت��ن آلومینیوم خام در کش��ور تا س��ال ۱۴۰۴ 
برنامه ریزی ش��ده اس��ت که امیدوارم در سال 
جهش تولید با همت دسته جمعی بخش دولتی 
و خصوص��ی عقب ماندگی در رس��یدن به این 

هدف جبران شود.
گودرزی ضمن اش��اره به عقب بودن نس��بت 
به سایر کشورهای منطقه در تولید آلومینیوم، 
گفت: ح��ق صنعت آلومینیوم ای��ران به عنوان 
نخس��تین تولیدکننده آلومنی��وم در خاورمیانه 
خیلی بیشتر است، با این حال اگر همکاری های 
لازم برای رس��یدن به تولی��د یک ونیم میلیون 
تن آلومینیوم انجام شود، قطعا موفقیت بزرگی 

حاصل می شود.
رئیس س��ندیکای آلومینیوم اذعان کرد: این 
بخش��ی از فعالیت های��ی بوده که در س��ندیکا 
انج��ام ش��ده اس��ت و برنام��ه آین��ده ه��م در 

همی��ن زمینه اس��ت. بنابرای��ن صنایع مختلف 
باید همکاری لازم را با س��ندیکا داش��ته باشند 
مخصوص��ا در زمانی که درگی��ر ویروس کرونا 
هس��تیم که در یک ماه و نیم گذش��ته صنایع 
را تحت تاثی��ر قرارداده و پیش بینی از اینکه چه 
زمانی اوضاع به حالت عادی برمی گردد، وجود 
ندارد. وی ادامه داد: باید راهکار مناس��بی برای 
به حداقل رساندن صدمات ناشی از این بحران 

اندیشیده شود.
گ��ودرزی در ادام��ه ب��ه مش��کلات صنعت 
آلومینی��وم که صنع��ت بزرگی در دنیا اس��ت، 
گف��ت: صنعت آلومینیوم در مقایس��ه با صنایع 
دیگر مخصوصا فولاد که تامین مواد اولیه ش��ان 
در داخل اس��ت، رش��د چش��مگیری نداشته و 
دلیل اصل��ی وارداتی بودن م��اده اولیه صنعت 
یعن��ی آلومینا اس��ت که بیش از دو س��وم آن 
وارد می ش��ود. وی افزود: همچنی��ن تحریم ها  
و مش��کلات در روابط سیاس��ی کش��ور با دنیا، 
تاثیرات ش��دیدی بر این صنعت گذاشته است 
که مش��کلات بس��یاری را در تهیه مواد اولیه و 
قیم��ت آن ایجاد می کند. ما بای��د بتوانیم مواد 
اولیه این صنعت را در داخل کشور تولید کنیم 
که روی آن بس��یار فکر ش��ده و حتی معادنی 
در کش��ور گینه خریداری ش��ده ام��ا هنوز به 
یک برنام��ه عملیاتی اجرایی نرس��یده ایم. وی 

تصریح کرد: قرار ش��ده آلومین��ای جاجرم نیاز 
م��واد اولیه صنع��ت آلومینی��وم را تامین کند. 
ای��ن واح��د کمک بس��یاری کرده و در س��ال 
۲۴۰ ت��ا ۲۶۰ هزارت��ن آلومین��ا تولید می کند 
ک��ه ب��رای مص��ارف داخلی اس��ت ک��ه برای 
 تولید حدود ۱۳۰ هزارتن آلومینیوم اس��تفاده 

می شود.
هوش��نگ گ��ودرزی تاکی��د کرد: بوکس��یت 
آلومینای جاجرم جوابگوی توس��عه این صنعت 
را نمی ده��د. بنابراین باید به فک��ر منابع دیگر 
بود که این منابع عموما از خارج کش��ور تامین 
می  ش��وند. وی افزود: درحال حاضر منابع سنگ 
بوکس��یت زیادی در کش��ور نداری��م و بهترین 
کش��ورهای دنیا که منبع آن هس��تند افریقا و 
گینه اس��ت. رئیس س��ندیکای آلومینیوم بیان 
کرد: نظارت و سیاس��ت گذاری ها برای حمایت 
از صنایع پایین دس��تی به نحوی باید باشد که 
ب��ا وجود تحریم ها و مش��کلات برای تهیه مواد 
اولی��ه، قطع��ات و فن��اوری، بتوانند پیش��رفت 
داش��ته و توس��عه پیدا کنند.به نظ��ر من باید 
واردات محصول را به کش��ور مح��دود و حتی 
متوقف کنند و به تولیدکنندگان پایین دس��تی 
فرصت داده شود تا خود را برای بهبود کیفیت 
و نوآوری در صنعت و ارتقای سطح دانش خود 

هماهنگ کنند.
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فعالیت واحدهای تولیدی 
و صنعتی استان سمنان 
ازسر گرفته شده است

مدیرکل دفت��ر مدیریت عملکرد، بازرس��ی و 
امور حقوقی استانداری س��منان، گفت: فعالیت 
واحده��ای تولی��دی و صنعتی براس��اس اعلام 
 ستاد ملی مقابله کرونا ویروس از سرگرفته شده

 است.
به گزارش مهر، قاس��م ش��ریفی با بیان اینکه 
کمیته ایمنی ش��هری و روستایی ستاد مقابله با 
این ویروس در اس��تان از کمیته های موفق برای 
پیش��گیری بوده اس��ت، ابراز کرد: ش��هرداری ها 
اجتماع��ی،  فاصله گ��ذاری  ط��رح  اج��رای  در 
ضدعفون��ی ورودی ش��هرهای اس��تان و حت��ی 
 خودروهای عبوری در هفته های گذش��ته خوش 

درخشیدند.
وی ب��ا بیان اینکه فعالی��ت واحدهای تولیدی 
و صنعت��ی بر اس��اس اعلام س��تاد مل��ی مقابله 
کرونا ویروس از س��ر گرفته ش��ده که لازم است 
نظارت های وی��ژه برای رعایت نکات بهداش��تی 
ب��رای جلوگیری از ش��یوع این وی��روس در این 
واحدها در دس��تورکار قرار گی��رد، افزود: توجه 
به دوران پس��ا کرونا و اجرای طرح های مختلف 
و خدمات ش��هری برای عبور از این ش��رایط در 

دستورکار ویژه باشد.
مدی��رکل دفت��ر ام��ور ش��هری و ش��وراهای 
اس��تانداری س��منان نیز در این جلس��ه با بیان 
اینکه بر اساس ارزیابی های انجام شده، کارگران 
و شاغلانی که به صورت مختلف تحت تاثیر کرونا 
ویروس بودند از تس��هیلات در نظر گرفته  ش��ده 
دولت بهره مند خواهند شد، گفت: شهرداری های 
اس��تان نس��بت به اجرای طرح های ابلاغی برای 
پایش سلامت کارگران خدمات شهری به صورت 

مستمر اقدام کنند.

ظرفیت فرآوری مواد معدنی در آذربایجان غربی ۹.۱۵ میلیون تن 
معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی خبرداد: 

       منتخب مردم تبریز، آذرش��هر و اس��کو در مجلس یازدهم 
گفت: حادثه اخیر و آلایندگی زیست محیطی معدن اندریان 

را پیگیری خواهم کرد.
س��یدمحمدرضا  حجت الاس��لام  ایس��نا،  گ��زارش  ب��ه 
میرتاج الدینی با اشاره به تعطیلی فعالیت های معدن اندریان 
گفت: مع��دن و منافع آن باید برای مناف��ع عمومی و بهبود 

اقتصاد کشور قرار گیرد.
وی با بیان اینکه فعالیت و نحوه برداشت ذخایر معدنی در 

دنیا با روال خاص و ش��رایط استاندارد انجام می شود، اظهار 
کرد: نحوه بهره برداری از ذخایر معدن اندریان قدیمی بوده و 
به روز نیست؛ هم چنین استفاده از سیانور و سایر مواد سمی 

در هر صورت به محیط زیست آسیب جدی وارد می کند.
وی تصریح کرد: در گذش��ته برای رسیدن به طلا انسان ها 
را مورد کش��ت و کش��تار ق��رار می دادند، اکن��ون نیز برای 
س��ودجویی و کس��ب منفعت بیشتر محیط زیس��ت را مورد 

تخریب و تاراج قرار می دهند.

میرتاج الدین��ی با بی��ان اینکه این موض��وع باید به صورت 
قضای��ی پیگی��ر ش��ود، خاطرنش��ان ک��رد: ریاس��ت محترم 
دادگستری استان باید شخصا و به طور جد پیگیر این ماجرا 
باشد، محیط زیست و جان انسان های بومی منطقه موضوعی 

نیست که بتوان به راحتی از کنار آن گذشت.
وی ادام��ه داد: در گذش��ته نیز مس��ائلی پیرامون آلودگی 
مع��دن اندریان مطرح ش��د ولی ع��ده ای با لاپوش��انی، این 

موضوع را به فراموشی سپردند.

نماینده مجلس: 
      آلایندگی زیست محیطی معدن اندریان را پیگیری خواهم کرد

 گروه معدن: 
معاون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی گفت: 
با هدف جلوگیری از خام فروش��ی مواد معدنی، 
١١٧واحد فرآوری در اس��تان فعال اس��ت که 
ظرفیت آن��ان به ٩ میلیون و ١۵٠ هزار تن در 

سال می رسد.
در  عابدپ��ور  پریس��ا 
گفت وگ��و با ایرن��ا افزود: 
٣٩ واحد از این تعداد در 
انواع  س��نگبری  بخ��ش 
بوده  فعال  تزیینی  سنگ 
نف��ر   ۵١٩ ب��رای  و 
اشتغال زایی کرده است.  وی ادامه داد: ظرفیت 
تولید این تعداد واحد سنگبری، فرآوری بیش 
از ٨٢٧ هزار تن انواع س��نگ تزیینی در س��ال 

اس��ت. وی بیان کرد: همچنی��ن ٧٨ واحد در 
حوزه فرآوری ش��ن و ماسه در آذربایجان غربی 

فعال اس��ت که میزان اشتغالزایی آنها به ٨۴٧ 
نف��ر می رس��د. معاون ام��ور مع��ادن و صنایع 

معدن��ی س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
آذربایجان غربی گفت: ظرفیت تولید این تعداد 
واحد فرآوری ش��ن و ماسه بیش از ٨میلیون و 

٣٢٣ هزار تن در سال است.
 عابدپ��ور بی��ان کرد: ب��ا ه��دف جلوگیری از 
خام فروش��ی س��نگ های تزیینی در اس��تان 
واح��د  ایج��اد  ب��رای  را  لازم  پیگیری ه��ای 
سنگبری بزرگ مقیاس با مشارکت و همکاری 
 ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران انجام 

داده ایم. 
وی ب��ا اش��اره به اج��رای طرح ه��ای فرآوری 
معدنی در س��ال های اخیر در آذربایجان غربی 
اظهارک��رد: درحال حاضر ٣ واح��د فرآوری در 
ش��مال و جنوب اس��تان فعال است که چینی 
پیرانش��هر، تراورتن تکاب و مرمریت پلدش��ت 
را ش��امل می ش��ود. به گ��زارش ایرن��ا، بخش 

معدن و صنایع پایین دس��تی آن محور توسعه 
آذربایجان غربی به ش��مار م��ی رود و اما معاون 
سنگ این استان با مش��کلات عدیده ای چون 
خام فروش��ی و نبود بازار مواجه اس��ت. اعطای 
تسهیلات با بهره بانکی پایین جهت سرمایه در 
گردش و همچنین نوسازی ماشین آلات معدنی 
برای بهبود عملکرد معادن این استان ضروری 
اس��ت. آذربایجان غربی از وضعیت مناسبی در 
زمینه ذخایر معدنی برخوردار اس��ت اما هنوز 
ت��ا بهره برداری مطل��وب از ظرفیت های بخش 
مع��دن و صنایع معدنی راهی طولانی در پیش 
دارد.  مح��دوده آذربایجان غرب��ی زیرپوش��ش 
اکتش��اف  بیس��ت گانه  زون ه��ای  از  ٣زون 
سیستماتیک کشور ش��امل »اشنویه–خوی«، 
»مریوان– مهاباد« و »ش��اهین دژ–ماهنشان« 

قرار گرفته است.

 رئیس س��ازمان صمت اس��تان زنجان گفت: بخش معدن به 
عنوان زیربنای توس��عه صنعتی اس��تان زنجان به شمار می رود. 
ناص��ر فغفوری در گفت وگو با مهر، با تاکید بر اینکه بخش معدن 
به عنوان زیربنای توس��عه صنعتی استان به شمار می رود، گفت: 
در سال ٩٩ نگاه کشوری به حوزه معدن با توجه به اینکه سیاست 

به س��مت بسته بودن چاه های نفت و استفاده از منابع خدادادی 
که در اس��تان وجود دارد، است، مد نظر سیاست مداران کشوری 
خواه��د بود. وی با ی��ادآوری اینکه امروز در اس��تان زنجان ٣۶ 
ماده معدن��ی وجود دارد، تصریح کرد: قطعا ن��گاه ما به مباحث 
اکتش��افی متفاوت تر خواهد ب��ود و بهره برداری ه��ای ما نیز به 

سمت بهره برداری های مدرن و با کم ترین تخریب محیط زیست 
ص��ورت خواهد گرف��ت. او گفت: تلاش خواهیم کرد با توس��عه 
فعالیت ه��ای معدنی، مواد معدنی مورد نی��از صنایع معدنی که 
بخش عمده ای از صنایع کش��ور را به خود اختصاص داده است، 
متفاوت تر دیده ش��ود. فغفوری ادام��ه داد: همچنین به معادن 

راکد اس��تان و نیز به افرادی که به هر نحوی فعالیت معدنی آنها 
راکد شده و علاقه ای برای فعال کردن حوزه معدنی خود ندارند، 
اولتیماتوم داده شده است و از طریق ماده ٢٠ قانون معادن، این 
فرم ها تکمیل و س��لب صلاحیت اعمال خواهد ش��د تا از طریق 

مزایده های قانونی به افراد واجد شرایط و پرتوان واگذار شود.

رئیس سازمان صمت استان زنجان: 
بخش معدن زیربنای توسعه صنعتی استان زنجان است
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ب��رای  بی س��ابقه  فراخ��وان  ی��ک  جنوب��ی  افریق��ای 
تعطیل��ی ۲۱روزه تم��ام مع��ادن خ��ود صادر ک��رد، فرمانی 
ک��ه ب��ه دس��تور س��یریل رامافوس��ا رئیس جمه��وری این 
 کش��ور ب��ه منظ��ور مه��ار وی��روس کرون��ا ص��ادر ش��ده 

است.
به گ��زارش اقتصاد آنلای��ن به نقل از بلومب��رگ نیوز این 
اقدام یادآور جدی از ش��دت بحران س��لامت درحال توسعه 
در کش��وری اس��ت که اقتصاد آن از معدن کاری طلا ساخته 
شده است. افریقای جنوبی ۷۵ درصد از پلاتین و ۳۸ درصد 
از پالادی��وم جه��ان را در اختی��ار دارد و همچنی��ن بخ��ش 
قابل توجهی از ذخایر طلا و منگنز تا س��نگ کروم و س��نگ 

آهن در این کشور تولید می شود.

راج��ر باکس��تر مدی��ر اجرای��ی ش��ورای م��واد معدن��ی 
افریق��ای جنوبی در این ب��اره می گوید: این اق��دام در تاریخ 
مع��دن افریقای جنوبی بی س��ابقه ب��وده، گاهی پیش��تر به 

دلای��ل خاص��ی بخش های��ی از ای��ن صنعت متوقف ش��ده 
ب��ه عنوان مث��ال در دوران جن��گ جهان��ی دوم، اما چنین 
 اقدام��ی در صنع��ت مع��دن ای��ن کش��ور بی س��ابقه ب��وده

 است.
رامافوس��ا درب��اره ای��ن تعطیلی بی س��ابقه در یک خطاب 
تلویزیون��ی عن��وان کرد: ارت��ش افریقای جنوب��ی به پلیس 
کم��ک می کن��د ت��ا تعطیل��ی موردنظر ک��ه از نیمه ش��ب 
پنجش��نبه آغاز می ش��ود اعم��ال کنی��م. س��وپرمارکت ها، 
فعالی��ت  س��وخت  ایس��تگاه های  و  بانک ه��ا  داروخانه ه��ا، 
خ��ود را ادام��ه می دهن��د، احتم��ال ادام��ه فعالی��ت بورس 
وج��ود نی��ز  ض��روری  خدم��ات  س��ایر  و   ژوهانس��بورگ 

 دارد.

با اعلام این خب��ر قیمت پالادیوم و پلاتین با افزایش قابل 
توجهی در س��بد فلزات گرانبها روبه رو شد. رئیس جمهوری 
افریقای جنوبی همچنین اعلام کرد: شرکت هایی که فعالیت 
آنها ب��ه فرآیندهای مداوم نیازمند باش��د، معادن زیرزمینی 
و... برای پیشگیری از آس��یب به فعالیت های اقتصادی خود 
 تمهیدات��ی برای مراقبت و نگهداری از کارکنان خود در نظر

 گیرند. 
در پای��ان گفتنی اس��ت اعلام این خبر به س��رعت بر بازار 
فلزات و محصولات معدنی که بخش قابل توجهی از تولیدات 
آنها مربوط به افریقای جنوبی اس��ت تاثیر گذاش��ته و خطر 
 توق��ف یا کاهش تولی��دات منجر به افزایش قیمت ها ش��ده

 است.

۲٠۱٩می��لادی  س��ال  در  نی��کل  جهان��ی  تولی��د 
۲میلی��ون و ۷٠٠ه��زار ت��ن ب��ه ثب��ت رس��ید و اندون��زی 
 در رتب��ه ی��ک تولیدکنن��دگان ای��ن م��اده معدن��ی ق��رار 

گرفت.

به گزارش اقتصادآنلاین، براساس گزارش YSGS اندونزی 
ب��ا تولید ۸٠٠هزار تن رتبه نخس��ت تولید نیکل را در س��ال 
۲٠۱٩ کس��ب کرد. همچنین فیلیپین ب��ا تولید۴۲٠هزار تن 

نیکل در سال ۲٠۱٩ در جایگاه دوم قرار گرفت

قیم��ت پلاتی��ن و پالادی��وم افزایش��ی ش��د.به گ��زارش 
اقتصادآنلاین، تاکنون تمرکز در بازارهای فلزات بر این مسئله 
بوده ک��ه چگونه ضربه های ناش��ی از وی��روس کرونا بر بدنه 

اقتصادی رو به افزایش است.

 واقعیت تعطیلی معادن بدان معناس��ت که سرمایه گذاران 
باید نگران قطع تولید نیز باشند. 

قیم��ت پلاتین و پالادیوم بر همی��ن مبنا با تعطیلی معدن 
افریقای جنوبی افزایشی شد.

قیمت محصولات معدنی در پی تعطیلی معادن

تاثیر کرونا بر محصولات معدنیتولید ٢.٧میلیون تن نیکل در سال٢٠١٩ میلادی

 گروه معدن: 
قیم��ت مس پس از بازگش��ت دوباره چین به 
فعالیت ه��ای تولیدی افزای��ش یافت با این حال 
تحلیلگران هشدار دادند که بازار همچنان فاصله 

زیادی با بازگشت به حالت عادی دارد.
ب��ه گ��زارش اقتصاد آنلای��ن، بر این اس��اس 
معام��لات م��س در نیوی��ورک با رش��د بیش از 
۴درص��دی ب��ه قیم��ت ۲.۲۴۸ دلار در هر پوند 
)۴هزار و ٩۵۵ دلار در هر تن( معامله شد و ضرر 
۳ماهه نخست س��ال ۲٠۲٠ را به زیر ۲٠درصد 
رس��اند. ۲هفته پیش این فل��ز در معاملات تنها 
۲ دلار در ه��ر پون��د معامله می ش��د و این رقم 
کمتری��ن نرخی بوده که از بح��ران مالی جهان 
در س��ال ۲٠٠۸-۲٠٠٩ تاکنون مس پشت س��ر 

گذاشته است.
براساس گزارش دفتر ملی آمار چین، شاخص 
تولید رس��می چین از ۳۵.۷ در ماه فوریه به ۵۲ 
در ماه مارس افزایش یافته اس��ت. این جهش با 
افزایش میزان قطعات خروجی و سفارش قطعات 

جدید همراه بوده است.
ش��رکت تحقیقات��ی کپیت��ال اکونومیکس در 
یادداش��تی در این باره می نویسد: این بدان معنا 
نیست که بازده تولید درحال حاضر به روند پیش 
از ویروس خود بازگش��ته بلکه به سادگی نشان 
می دهد که فعالیت اقتصادی به نس��بت بهتری 
در مقایس��ه با وضعیت ناخوشایند ماه فوریه در 
جریان است اما همچنان فاصله زیادی با وضعیت 

پیش از شیوع کرونا وجود دارد.
این موسس��ه تحقیقاتی مس��تقر در لندن در 
این ب��اره پیش بینی می کند ک��ه قیمت مس در 
۳ماهه دوم س��ال ۲٠۲٠ با افت بیشتری روبه رو 
خواه��د ش��د و حتی به ۴ ه��زار دلار در هر تن 

)۱.۸٠ دلار در هر پوند( نیز خواهد رسید.
اگ��ر ش��رایط ب��ه صورت��ی ک��ه پیش بین��ی 
ش��ده حرکت کن��د ای��ن احتمال وج��ود دارد 

 ک��ه رون��د نزولی حت��ی بی��ش از ای��ن میزان
 باشد. برای عبور از چنین شرایطی اگر به دنبال 
اقدامات مهار ویروس کرونا باش��یم، این احتمال 
وج��ود دارد ک��ه قیمت مس از نیمه دوم س��ال 

۲٠۲٠ بار دیگر افزایشی شود.
چی��ن ظرفی��ت تولی��د بی��ش از ۵٠ درص��د 
از  پ��س  و  دارد  اختی��ار  در  را  جه��ان  م��س 
گس��تردگی س��ریع ای��ن صنعت در س��ال های 
اخی��ر در چی��ن، اکن��ون بخ��ش عم��ده  ای از 

 م��س تصفیه ش��ده جهان در این کش��ور تولید 
می شود.

لغزش در عرضه �
ش��رکت های برتر معدنی در واکنش به قیمت 
مس جهش��ی در قیمت های س��هام خود تجربه 
کردن��د؛ ب��ر این اس��اس مک موران ب��ا افزایش 
۸درصدی و آنگلو امریکن با افزایش ۷.۵درصدی 
قیم��ت س��هام روز خ��ود را به پایان رس��اندند. 
گلنکور در این باره اع��لام کرده بود که به دنبال 

ایجاد تاخیری در دریافت س��ود سهام است هم 
در ب��ورس لن��دن افزایش ۴ درصدی پشت س��ر 

گذاشت.
ب��ه گ��زارش بلومب��رگ، افزای��ش قیمت های 
موجب بهبود عملکرد و وضعیت کنونی در فصل 
نخست ۲٠۲٠ نخواهد شد، بر این اساس بدترین 
عملکرد این شرکت ها از سال ۲٠٠۸ تاکنون در 

شرایط کنونی به ثبت رسیده است.
دنیل بریسمن تحلیل گر کامرز بانک در این باره 

عنوان می کند: معدن کاران از دوطرف تحت فشار 
قرار دارند، از یک سو رکود ایجاد شده در اقتصاد 
جهان��ی و از س��وی دیگر اختلال بی س��ابقه در 
عملی��ات معدن��ی در امری��کای جنوبی موجب 
ایج��اد اختلال زیادی در بازار مس جهان ش��ده 
اس��ت. به گفته اندرو کازگ��رو تحلیلگر اطلاعات 
بلومبرگ در شرایط کنونی حداقل ۱۷ درصد از 
 عرضه جهانی مس در معرض خطر تعطیلی قرار 

دارد.

ضربه مرگبار کرونا به بازار مس
تاثیر شدیدتر کرونا 

ویروس هنوز در انتظار 
روسال است

روس��ال، غول آلومینیومی روسیه، به تازگی 
عملکرد مالی خود را برای س��ال ۲٠۱٩ منتشر 
کرد که حاکی از جهش زیان خالص در ۳ماهه 

پایانی این سال بود.
از  نق��ل  ب��ه  فل��زات  اخب��ار  گ��زارش  ب��ه 
Aluminium Insider، پ��س از افزای��ش 
شدید زیان خالص روسال مطابق با گزارش های 
مال��ی مربوط ب��ه س��ال ۲٠۱٩، این ش��رکت 
پیش بینی کرده اس��ت که شیوع کرونا ویروس 
تاثیر چش��م گیری بر بازار جهانی آلومینیوم در 
نیمه نخس��ت امسال خواهد داش��ت. با انتشار 
این اخبار، قیمت س��هام روس��ال ۸ درصد افت 
داشت. ارزش سهام این شرکت از ابتدای ژانویه 

۲۱درصد افت تجربه کرده است.
زیان خالص تعدیل ش��ده روس��ال در ۳ماهه 
پایانی س��ال ۲٠۱٩ ح��دود ۱۳۸ میلیون دلار 
بود در حالی که در مدت مش��ابه سال گذشته 
ای��ن میزان تنها ۱۷ میلیون دلار عنوان ش��ده 
بود. درآم��د قبل از بهره، مالیات و اس��تهلاک 
)EBITDA( در ای��ن دوره ۲٠۱ میلیون دلار 
گزارش ش��د که نس��بت به مدت مش��ابه سال 
پیش از آن ۴۵ درصد افت داشت. این در حالی 
ب��ود که کل درآمد این دوره با ۵ درصد رش��د 
نس��بت به مدت مش��ابه سال گذش��ته به ۲.۵ 

میلیارد دلار رسید.
به گفته مدیرعامل روس��ال، در سال گذشته 
شرایط دشواری در روسال و کل صنعت جهانی 
آلومینیوم وجود داش��ت ک��ه افت ۱۵ درصدی 
قیمت آلومینیوم در LME بخش��ی از آن بود. 
در نتیجه، درآمد سالانه شرکت نسبت به سال 
۲٠۱۸ کاهش داشت. علاوه بر این، تحریم های 
دفتر کنترل دارایی های خارجی امریکا فرصت 
تجارت را از ش��رکت گرفت و به وخامت اوضاع 

افزود.

 افت قیمت آلومینیوم
 در بازار های جهانی

قیم��ت آلومینی��وم در LME نس��بت ب��ه 
معاملات هفته قبل، یعنی جمعه اول فروردین 
م��اه، ۷۴ دلار و ۵٠ س��نت ب��ه ازای هر تن یا 
مع��ادل ۴.۷ درصد کاهش یافت؛ به گونه ای که 
از ی��ک هزار و ۵۸٠ دلار و ۵٠ س��نت به ازای 
ه��ر تن، ب��ه یک ه��زار و ۵٠۶ دلار به ازای هر 

تن رسید.
به گزارش بازار سرمایه، قیمت آلومینیوم در 
بورس فلزات لندن، نس��بت به آخرین معاملات 
انجام شده )پنجشنبه ۷ فروردین (، یک دلار و 
۵٠ س��نت به ازای هر تن مع��ادل ٠.۱ درصد، 
کاه��ش یاف��ت؛ به گون��ه ای که در پنجش��نبه 
۷فروردی��ن، آلومینیوم یک هزار و ۵٠۷ دلار و 
۵٠ سنت به ازای هر تن قیمت گذاری شد و به 
یک هزار و ۵٠۶ دلار دلار به ازای هر تن رسید.

این کاهش قیمت آلومینیوم در جهان، همراه 
با روند افزایش��ی موجودی انبارهای آلومینیوم 
اس��ت؛ به گونه ای که میانگین موجودی انبارها 
در هفت��ه اخی��ر از ی��ک میلی��ون و دو هزار و 
۸۳۵ت��ن در هفته گذش��ته به ی��ک میلیون و 
۱۳۱ه��زار و ۶۷۵ ت��ن در هفته اخیر رس��یده 

است.

کرونا در اروپا و کاهش 
شدید عرضه قراضه

تاج��ران قراضه در سراس��ر اروپ��ا از کاهش 
ش��دید ورود قراضه به انبارهایشان خبر داده اند 
که به دلیل شیوع کرونا و محدودیت ترددها به 

دلیل قرنطینه است.
ب��ه گزارش »کالاخب��ر«، البته کاهش قیمت 
هم دلی��ل دیگر ای��ن افت بوده اس��ت. قیمت 
قراض��ه در ترکی��ه در خ��لال ۱٠ روز ح��دود 
۴۵دلار هر تن افت داشته و در ایتالیا و اسپانیا 
هم ب��ا وجود کاهش عرضه قیم��ت تا ۳٠ دلار 

افت داشته است.
البته توقف تولید کارخانه ها به دلیل وضعیت 
فعلی شیوع کرونا بر تقاضای قراضه در اروپا نیز 

اثر منفی داشته است.
گفتنی اس��ت آخرین قیمت قراضه س��نگین 
در  واردات��ی   ۸٠-۲٠ خل��وص   ۲ و   ۱ کلاس 
ترکی��ه ۲۲٠ دلار ه��ر ت��ن س��ی اف آر ثب��ت 
 ش��ده که کمت��ر از ۴ دلار هر تن اف��ت روزانه 

داشت.

در نظرسنجی هفتگی کیتکونیوز، ۷۱درصد کارشناسان 
وال استریت و سرمایه گذاران انتظار داشتند قیمت طلا پس 
از رش��د هفتگی چش��مگیر به روند افزایشی خود در هفته 

جاری ادامه دهد.
به گزارش »کالاخبر« به��ای معاملات آینده طلای بازار 
نیوی��ورک صبح جمعه ب��ا وجود کاه��ش ۳۳.۱٠ دلاری، 
همچنان ٩ درصد رش��د هفتگی نش��ان می داد. در نهایت 
ه��ر اونس طلا در بازار معام��لات آینده امریکا با ۲۶ دلار و 
۲٠سنت معادل ۱.۶ درصد کاهش در ۱۶۲۵ دلار بسته شد 
اما تحت تاثیر ضعیف شدن ارزش دلار و نگرانی ها نسبت به 

اختلالات عرضه در بازار فیزیکی، برای کل هفته ٩.۵درصد 
رشد ثبت کرد که بزرگ ترین رشد هفتگی از سپتامبر سال 

۲٠٠۸ بود.
تحلیلگران به این نکته اش��اره می کنند که انگیزه اصلی 
ط��لا از ثبت بزرگترین افزایش هفتگی خود در ۱۱ س��ال 
اخیر سیاس��ت های تسهیل مالی بانک مرکزی امریکا برای 
حمایت از اقتصاد داخلی و بازارها در بحبوحه شیوع ویروس 

کرونا بوده است.
س��نای امریکا یک بس��ته کمک اقتص��ادی دو تریلیون 
دلاری را تصوی��ب کرده و انتظار می رود نمایندگان مجلس 

هم اقدام مش��ابهی را انجام دهند. بانک مرکزی امریکا هم 
اعلام کرد که اوراق قرضه را به شکل نامحدودی خریداری 
خواهد کرد و از وام مس��تقیم به شرکت ها حمایت خواهد 
کرد. در نظرس��نجی کیتکونیوز از کارشناسان وال استریت، 
۱۴ نف��ر ش��رکت کردند ک��ه از میان آنه��ا ۱٠ نفر معادل 
۷۱درص��د ب��ه افزایش قیم��ت و یک نفر مع��ادل ۷درصد 
ب��ه کاهش قیمت طلا رای دادند. ۳نف��ر معادل ۲۱ درصد 
نظ��ری نداش��تند. در این بین، ۱۵٩۵ نفر در نظرس��نجی 
آنلاین کیتکونیوز شرکت کردند که از میان آنها، ۱۱۳۸نفر 
مع��ادل ۷۱ درصد افزایش قیمت ط��لا و ۲۴۴ نفر معادل 

۱۵ درص��د کاهش قیمت طلا در هفته جاری را پیش بینی 
کردند و ۲۱۳ نفر معادل ۱۳ درصد نظری نداشتند.  چارلی 
ندوس، استراتژیس��ت ارشد بازار در گروه لاسال فیوچرز به 
کیتکونیوز گفت: اکنون که شاخص دلار نزدیک به میانگین 
قیمت ۲٠روزه س��قوط کرده است، قیمت طلا در معاملات 
هفته جاری افزایش بیش��تری پیدا خواهد کرد. البته دلار 
از رک��ورد پایین خود بهبود پیدا کرده و طلا با س��ودگیری 
روبه رو شده است اما در بلندمدت قیمت طلا بالاتر خواهد 
رفت. از نظر فنی هم طلا در محدوده ۱۶٠٠ دلار از حمایت 

خوبی برخوردار خواهد بود.

طلا آماده افزایش قیمت
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آزادسازیسهامعدالتبهکجارسید؟
وعده آزادس��ازی سهام عدالت وارد سومین س��ال خود شد و آبان 13۹۹، تاریخی 
بود که از س��وی مسئولان برای تحقق این وعده داده شده بود، اما در نهایت زمستان 
سال گذش��ته بود که رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی اعلام کرد آزادسازی سهام 
عدالت در انتظار اجازه مقام معظم رهبری بوده و ممکن است اصلا در مجلس شورای 
اس��لامی مطرح نش��ود. به گزارش ایسنا، ماجرای لایحه س��اماندهی سهام عدالت با 
موض��وع اصلاح مواد 34 تا 38 قانون اجرای سیاس��ت های کلی اصل چهل و چهارم 
قانون اساس��ی پس از تصویب هیات وزیران جهت در تش��ریفات قانونی در 18 دی  
13۹۶ به مجلس ش��ورای اسلامی ارسال ش��د. در مقدمه توجیهی این لایحه اشاره 
شده بود که نظر به ضرورت تسهیل و تسریع آزادسازی سهام عدالت و برطرف کردن 
مش��کلات موجود در این زمینه از قبیل عدم تناسب سازوکارهای قانونی پیش بینی 
ش��ده، ناکارآمدی شیوه ساماندهی س��هام، عدم امکان اعمال حقوق مالکانه از سوی 
مش��مولان و وجود ابهامات در شیوه شناس��ایی آنها و همچنین ضرورت پیش بینی 
سازوکار آزادسازی سهام مزبور به نحوی که تحقق گسترش مالکیت عمومی و حفظ 
و ارتقای ثبات بازار س��رمایه و منافع مش��مولان را در پی داشته باشد و همچنین رفع 
ابهامات قانونی که س��ازمان های ذیربط در اجرای طرح آزادسازی سهام با آن مواجه 

هستند، این لایحه برای طی تشریفات قانونی تقدیم می شود.
وعده�آزادسازی�تا�آبان���۱۳۹۹

با گذشت حدود دو سال از ارسال لایحه ساماندهی سهام عدالت به مجلس شورای 
اس��لامی گذش��ته، این لایحه همچنان در انتظار بررس��ی در صحن علنی مجلس و 
تصویب مجلس نش��ینان بود تا نحوه آزادس��ازی و چگونگی انتقال آن مشخص شود. 
در نهایت اوایل زمس��تان س��ال 13۹8 بود که خبری به نقل از علیرضا صالح-رئیس 
س��ازمان خصوصی سازی-مطرح شد مبنی بر اینکه »س��هام عدالت حداکثر تا آبان 
سال ۹۹ آزادسازی می شود و در اختیار مردم قرار می گیرد«. در همان روزها آخرین 
اخبار حاکی از آن بود که با توجه به اینکه لایحه مذکور دو س��ال اس��ت که به مجلس 
رفته، کمیسیون های مختلف مجلس ازجمله کمیسیون برنامه و بودجه، کمیسیون 
اصل 44، کمیسیون اقتصادی و... روی آن کار کرده اند و از بخش های مختلف مانند 
سازمان خصوصی سازی، سازمان بورس، اتاق بازرگانی، کمیته امداد، بهزیستی برای 
بررس��ی لایحه دعوت کرده اند. بر این اساس لایحه س��اماندهی سهام عدالت باید تا 
پای��ان س��ال 13۹8 به صحن علنی می آم��د اما این اتفاق نیفتاد و ب��ا توجه به اینکه 
در ماه های ابتدایی س��ال 13۹۹ ش��اهد روی کار آمدن مجلس جدید خواهیم بود، 
پیش بینی ش��ده بود که احتمالا بررس��ی لایحه برای شروع مجلس بعدی در دستور 
قرار گیرد. پس از آن و 10 بهمن بود که شاپور محمدی-رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار- درباره آزادسازی سهام عدالت به ایسنا گفت: سازمان بورس درباره متدهایی 
که باید برای سهام عدالت طراحی شود کار خود را انجام داده است. این سازمان برای 
این منظور چند روش ازجمله واگذاری مس��تقیم س��هام عدالت به مردم و همچنین 
واگذاری س��هام به شرکت های سرمایه گذاری اس��تانی را پیشنهاد کرده است و باید 
در مورد پیش��نهادات سازمان بورس تصمیم گیری ش��ود. امور مربوط به آزادسازی 
س��هام عدالت تا اندازه زیادی جلو رفته و وعده هایی که در این زمینه داده می ش��ود 

می تواند اجرایی شود.
آزادسازی�سهام�عدالت�در�انتظار�اجازه�رهبری��

در نهای��ت و در تاری��خ 13 بهمن س��ال گذش��ته علیرضا صالح، رئیس س��ازمان 
خصوصی س��ازی در پاس��خ به س��وال ایس��نا مبنی بر اینک��ه با توجه ب��ه اینکه آبان 
س��ال13۹۹ برای آزادس��ازی سهام عدالت اعلام ش��ده اما تا قبل از این تاریخ شاهد 
تغییر مجلس شورای اسلامی خواهیم بود، توضیح داد: 2۶ هزار میلیارد تومان سهام 
عدالت برای بیش از 4۹ میلیون نفر وجود دارد اما باید توجه داش��ت که ارزش س��هام 
برای همه مش��مولان به یک میزان نیست. ارزش سهام یک میلیونی تاکنون بیش از 
ش��ش برابر شده است. تاکنون چندین جلس��ه برگزار کردیم تا سهام عدالت طوری 
آزادس��ازی شود که مردم بتوانند مدیریت کنند و زمانی که این آزادسازی انجام شد، 
بازار بورس را به هم نریزد. رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی ادامه داد: در این زمینه 
رئیس جمهوری و وزیر اقتصاد به مقام معظم رهبری برای کس��ب اجازه ایش��ان نامه 
نوشته اند و ما منتظر پاسخ این نامه هستیم؛ یعنی ممکن است اصلا به مجلس شورای 
اسلامی نرسد و از طریق اجازه  مقام معظم رهبری این کار را انجام دهیم. سازوکار در 
قالب شرکت های س��رمایه  گذار استانی یا صندوق های سرمایه  گذاری معامله پذیر و 
منطقه ای انجام خواهد ش��د. اگر تا پایان سال جاری )13۹8( اجازه رهبری را کسب 

کنیم تا پایان آبان سال آینده )13۹۹( سهام عدالت را آزاد خواهیم کرد.
لایحه�س�اماندهی�س�هام�عدالت�چ�ه�اختیاراتی�به�س�هماداران���

می�دهد؟
لایحه مذکور که این اختیار را به دارندگان سهام عدالت می دهد در قالب ETF یا 
در قالب س��هام هر یک از شرکت های سرمایه پذیر فعالیت کنند، از آن زمان تاکنون 
همچنان در انتظار تصویب مجلس نش��ینان مانده است.در این راستا، اواخر شهریور 
س��ال 13۹8 بود که شاپور محمدی - رئیس سازمان بورس - درباره آخرین وضعیت 
ورود سهام عدالت به بازار سرمایه و بررسی لایحه دولت در این باره در مجلس گفت که 
لایحه ساماندهی سهام عدالت در مجلس زیر چاپ است و سازمان خصوصی سازی و 
سازمان بورس نظرات خود را درباره این لایحه پیشنهادی ارائه کرده اند. نسخه نهایی 
لایحه هر دو اختیار را به دارندگان سهام عدالت می دهد که در قالب ETF یا در قالب 
س��هام هر یک از ش��رکت های سرمایه پذیر، فعالیت کنند و مالک شوند. به گفته وی، 
بخش��ی از پیش��نهادات این است که امکاناتی در شهرس��تان ها وجود داشته باشد تا 
مردم بتوانند خرید و فروش س��هام را انجام دهند یا اینکه شعب بانک ها در این حوزه 
به کمک مردم بیایند. این س��هام قبلا قیمت گذاری و به س��هام عدالت منتقل ش��ده 
است. همچنین بدهی مش��مولان سهام عدالت به دولت هم پرداخت شده و سهمی 

است که در بازار قیمت دارد.
شرایط�آزادسازی�سهام�عدالت��

از سوی دیگر گفته می شود آزادسازی سهام عدالت به صورت تدریجی و مرحله به 
مرحله صورت خواهد گرفت و یکباره برای همه سهام داران آزاد نخواهد شد که بازار 
س��رمایه را نیز به هم بریزد. همچنین خرید و فروش آن از طریق بازار بورس خواهد 
بود. مردم با برگه هایی که اکنون در دست دارند امکان خرید و فروش نخواهند داشت 
و در صورت آزادس��ازی باید به کارگزاری ها مراجعه کنند. نرخ سهام عدالت بر اساس 
نرخ روز بازار س��رمایه خواهد بود، اما آنچه اکنون می دانیم این اس��ت که ارزش این 

سهام نسبت به روز اول حدود 5 برابر شده است.

گزارش

یکهتازیبازارسرمایهدرجذبسرمایهگذاری

�عرضه��۱۰۰هزار�میلیارد�تومان
�اموال�راکد�دولت�در�بورس

بدون شرح

عکسروز

 گروه معدن: 
در سال ۹8 به دلیل شرایط سیاسی و اقتصادی حاکم 
در کشور و حمایت بی سابقه دولت از بازار سرمایه، اعتماد 
عم��وم مردم به این بازار در مقایس��ه ب��ا بازارهای رقیب 
جذب ش��د و نیز نس��بت به چند سال گذشته رشد بیش 

از 180 درصدی را تجربه کرد.
براس��اس آمار منتشر شده از س��وی سازمان بورس و 
اوراق بهادار، افزایش ارزش معاملات روزانه، ورود جریان 
نقدینگ��ی از س��مت س��رمایه گذاران حقیقی به صورت 
مس��تقیم یا از طریق صندوق های سرمایه گذاری به این 
بازار و نیز تقاضا برای دریافت کد معاملاتی ازسوی مردم، 
مهر تاییدی بر حضور گسترده مردم در بورس در سال۹8 
 و پررن��گ ش��دن نقش بازار س��رمایه در اقتصاد کش��ور

 است.
از جمله مش��کلاتی که این بازار را در س��ال گذشته به 
شدت مورد تهدید قرار داد، حضور گسترده افراد تازه وارد 
به این بازار بود که از دانش و تجربه کافی چندانی درباره 
نوس��انات و ریس��ک موجود به این ب��ازار ندارند و بدون 
 کمک از فعالان بازار اقدام به سرمایه گذاری در این بازار 

کردند.
ای��ن موض��وع باع��ث رفتاره��ای هیجانی از س��وی 
سرمایه گذاران در این بازار در زمان اصلاح شاخص بورس 
به دلیل عدم تجربه فعالان بازار از معاملات شد، این افراد 
در روزهای وجود نوسانات شاخص کل و شاخص هم وزن 
به دلیل انتش��ار اخبار مثبت یا منفی در این بازار، بدون 
هیچ گونه ارزیابی اقدام به عرضه سهام و ایجاد صف های 

طولانی در این بازار می کردند.
از جمله راه هایی که می توانس��ت مانع ایجاد نوسانات 
و رفتارهای هیجانی از س��وی س��رمایه گذاران این بازار 
ش��ود، س��رمایه گذاری به صورت غیرمستقیم و از طریق 
صندوق های س��رمایه گذاری بود؛ این در حالی است که 
طبق آمار موجود، میزان س��رمایه گذاری غیرمس��تقیم 
بس��یار ناچیز بوده و برخی از کارشناس��ان که مش��اوره 
این افراد از طریق س��ازمان بورس تایید نش��ده از طریق 
مش��اوره های غیراصولی افراد تازه وارد را به مسیر اشتباه 

سرمایه گذاری در این بازار سوق می دادند.
با توجه به این اتفاقات از سوی سرمایه گذاران و ایجاد 
نوس��ان های ش��دید در بازار، س��ازمان بورس به منظور 
کنترل هیجانات موجود در این بازار برخی از ابلاغیه های 
جدی��د ازجمله تغییر فرآیند صدور کد معاملاتی جدید، 
تغییر حجم مبنا و کاهش دامنه نوس��ان را ارائه کرد که 
این موضوع از همان ابتدا واکنش های شدیدی را از سوی 

فعالان بازار به دنبال داشت.
به دنبال چنین اخباری، ش��ایعاتی از برکناری رئیس 
سازمان بورس مطرح شد که همه این عوامل زمینه تغییر 
سمت و س��وی معاملاتی بازار سرمایه، ایجاد هیجان در 

معاملات و افت شاخص بورس را فراهم کرد.
از ابتدای ماه اس��فند بود که بحث شیوع ویروس کرونا 
در کش��ور مطرح شد اما بازار س��رمایه در ایران برخلاف 
بورس ه��ای جهانی چندان از این موضوع تاثیر نپذیرفت 
و ب��ه رون��د صعودی خ��ود ادامه داد اما بازار س��رمایه از 
نیمه ه��ای اس��فند نتوانس��ت از تاثیر گس��تردگی این 
بیم��اری، تاثی��ر آن بر بازار جهان��ی، کاهش قیمت نفت 
و ن��رخ کامودیتی ها بر حذر باش��د ک��ه این موضوع روند 
معاملات بازار س��رمایه را 2 هفته پایانی س��ال به شدت 
تحت تاثیر قرار داد و ش��اخص بورس را به س��مت اصلاح 

و ریزش پیش برد.
س�ال�۹٨،�س�ال�س�رمایه�گذاری�در�ب�ازار���

سرمایه
»عظی��م ثابت« در گفت وگ��و با ایرنا با بیان اینکه بازار 
سرمایه در سال ۹8 توانست نسبت به سایر بازارها جایگاه 
خوبی را کسب کند، گفت: شاخص بورس در ابتدای سال 
۹8 معام��لات خود را بر روی کانال 178 هزار واحد آغاز 
ک��رد و تا پایان س��ال به بازدهی بی��ش از 180 درصدی 
دس��ت یافت که تا کنون کس��ب چنین بازدهی از سوی 

بازار سرمایه در طول یک سال بی سابقه بوده است.
وی با تاکید بر اینکه ش��اخص بورس در س��ال 82 که 
س��ال خیلی درخش��انی برای بورس بود بازدهی حدود 
130درص��دی را از خود به یادگار گذاش��ت، اظهار کرد: 

تع��داد ص��دور کدهای جدی��د معاملاتی در س��ال ۹8 
چش��مگیر و قابل مقایس��ه با س��ال 82 نیس��ت، بورس 
همچن��ان در روز پایان��ی معام��لات س��ال ۹8 وضعیت 
بلامن��ازع خ��ود را حفظ و بازیگران زی��ادی را به منظور 

سرمایه گذاری جذب خود کرد.
این کارشناس بازار سرمایه به تغییر روند سرمایه گذاری 
در کشور تاکید کرد و گفت: به طور معمول سرمایه گذارانی 
که به صورت س��نتی به دنبال سرمایه گذاری امن مانند 
بانک ها بودند اکنون سرمایه های خود را از بانک خارج و 

به سمت بازار سرمایه آورده اند.
وی با بیان اینکه رشد نقدینگی و افزایش نرخ تورم در 
کش��ور به عدد 40 درصد، بر روند معاملات بازار سرمایه 
تاثیرگذار بود و زمینه افزایش ارزش معاملات در این بازار 
را فراهم کرد، خاطرنش��ان کرد: سرمایه گذاری در بانک 
بعد از مدتی منجر به کاهش ارزش پول سرمایه گذاران و 
پیش��ی گرفتن میزان تورم از ارزش پول می شود که این 
موضوع عاملی برای ورود سرمایه های در اختیار مردم به 

سمت بازار سرمایه بود.
ثاب��ت ب��ه ع��دم جذابی��ت بازاره��ای م��وازی برای 
س��رمایه گذاری تاکی��د و بیان کرد: تمای��ل دولت برای 
تقویت بازار س��رمایه به دلیل آثار ضد تورمی که دارد و 
نیز افزایش محدودیت ها در بازار ارز و س��که باعث ورود 

نقدینگی های موجود در کشور به این بازار شد.
این کارش��ناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: رویکرد 
عملکرد صندوق های س��رمایه گذاری نزد سرمایه گذاران 
تغییر کرد و بس��یاری از افراد در مقایس��ه با چند س��ال 
گذشته نسبت به بازار سرمایه روی خوش بیشتری نشان 
دادند که ورود س��رمایه گذاران به این بازار نش��ان دهنده 
تمایل سرمایه گذاران برای ورود سرمایه های خود به این 

بازار است.
وی به علت اقبال بازار س��رمایه نسبت به دیگر بازارها 
برای س��رمایه گذاری اش��اره کرد و گف��ت: برخی بازارها 
مانند مس��کن برای سرمایه گذاری از قدرت نقدشوندگی 
پایینی برخوردارند و نیازمند منابع مالی زیادی هس��تند 
در حال��ی که بازار س��رمایه به چنی��ن منابعی نیاز ندارد 
و اف��راد می توانن��د با 100 هزار توم��ان پول نقد اقدام به 

سرمایه گذاری در این بازار کنند.
ثاب��ت پیش بینی خود از روند معاملات بازار س��رمایه 
در س��ال ۹۹ را اینگون��ه بیان کرد: اگ��ر فضای حاکم در 
بازار س��ال آینده همانند س��ال ۹8 باشد باز هم سال ۹۹ 
سال سرمایه گذاری در بازار سرمایه خواهد بود و می تواند 

نقش بی بدیلی را میان بازارهای موازی ایفا کند.
این کارش��ناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: هیچ گاه 
بازار س��رمایه در 2سال متوالی مثبت نبوده است، اکنون 
این موضوع به عنوان رکوردش��کنی در این بازار به شمار 

می رود.
وی ب��ه اصلاح های ش��دید بازار س��رمایه که به دنبال 
اتفاقاتی مانند تغییر قیمت بنزین، ترور سردار سلیمانی 
و ش��یوع کرونا رخ داد تاکید و خاطرنش��ان کرد: با وجود 
اصلاح های ش��دیدی که بازار سرمایه سال جاری تجربه 
ک��رد اما توانس��ت به دلیل ورود حجم ب��الای نقدینگی 

جایگاه خود را حفظ کند.
ثابت به افزایش کسری بودجه دولت اشاره کرد و گفت: 

طبق صحبت های مطرح ش��ده، قرار اس��ت دولت سال 
آین��ده به تامین مالی 80 ه��زار میلیارد تومانی از طریق 

بورس بپردازد.
این کارش��ناس بازار سرمایه با اشاره به وجود تورم در 
اقتص��اد کش��ور و احتمال افزایش قیم��ت ارز گفت: این 
عوامل در کنار یکدیگر نش��ان می دهد که باز هم س��ال 
آینده اقبال سرمایه گذاران به سمت بازار سرمایه باشد اما 
به دلیل رشد چشمگیر نرخ برخی از سهام نباید در انتظار 

رشد پرشتاب شاخص بورس مانند سال ۹8 باشیم.
وی خاطرنش��ان کرد: اکنون ش��اهد وج��ود برخی از 
نماده��ای ارزنده در بازار هس��تیم که همچنان جا برای 
رش��د دارند، به همی��ن دلیل پیش بینی می ش��ود بازار 
س��رمایه در س��ال جدید در میان دیگر بازارها به عنوان 
بازار برتر باشد و بتواند به عنوان سومین سال متوالی به 

رکوردشکنی دست یابد.
این کارشناس بازار س��رمایه با بیان اینکه سهامداران 
باید تلاش کنند به س��مت سهام بنیادی پیش بروند که 
از قدرت نقدش��وندگی و سود معقول برخوردارند، گفت: 
س��رمایه گذاران تازه وارد به بازار س��رمایه باید از طریق 
صندوق ه��ای س��رمایه گذاری و س��بدگردان ها اقدام به 

سرمایه گذاری کنند.
وی به ریسک های تهدید کننده معاملات بازار سرمایه 
در سال ۹8 اشاره کرد و افزود: مشکلات سیاسی در آبان 
ماه بعد از افزایش قیمت بنزین، ترور س��ردار س��لیمانی، 
ش��یوع ویروس کرونا و کاهش بی س��ابقه قیمت نفت و 
کامودیتی ها ازجمله تهدیدات اصلی بازار س��رمایه تلقی 
می ش��دند ک��ه باعث مش��کلاتی در این ب��ازار مانند لغو 
برگزاری مجامع شدند که با توجه به حمایت همه جانبه 

دولت از بازار سرمایه از موانع موجود عبور کردیم.
رشد�بازار�سرمایه�به�دنبال�افزایش�نرخ�ارز��

در ادامه »فردین آقابزرگی«، کارش��ناس بازار سرمایه 
به ایرنا گفت: جهش نرخ ارز که از سال ۹7 در بازار کلید 
خورد و با یک فاصله زمانی تا ۶ ماه دوم س��ال ۹8 ادامه 
دار ب��ود منجر به ایج��اد تغییراتی در روند معاملات بازار 

سرمایه شد.
وی ادامه داد: دولت به دنبال تحریم و مسائل اقتصادی 
که از خارج به ایران تحمیل ش��د برخی از سیاس��ت های 
پول��ی و مالی مانند کاهش ارزش پول ملی، اس��تفاده از 
ابزار بدهی در بازار سرمایه، انتشار اوراق که باعث افزایش 

حجم معاملات در بازار ثانویه بورس شد را اتخاذ کرد.
آقابزرگ��ی ب��ا بیان اینک��ه این اقدام منج��ر به جذب 
توجه س��رمایه گذاران به بازار س��رمایه ش��د، اظهارکرد: 
س��رمایه گذاران اکن��ون به دنبال چنی��ن اتفاقاتی، بازار 
سرمایه را به عنوان بازاری شفاف، قانونمند، نقدشونده و 
تنها بازار موجود در اقتصاد ایران می شناسند که می توان 

به راحتی در آن سرمایه گذاری کرد.
این کارشناس بازار س��رمایه گفت: اثرگذاری افزایش 
نرخ ارز نیمایی در وضعیت عملکرد سود و زیان شرکت ها 
نش��ان دهنده رشد قابل توجه سود این شرکت ها نسبت 
به س��ال ۹7 اس��ت که این موضوع به بخشی از هیجانات 
و اشتیاق س��رمایه گذاران برای سرمایه گذاری در بورس 

پاسخ داده است.
وی ب��ا بیان اینکه ورود دو هزار و 800 میلیارد تومانی 

نقدینگی به سمت بازار سرمایه نقطه خللی را در این بازار 
به وجود آورد که تبعات آن را در اصلاح س��هام برخی از 
ش��رکت های حاضر در بازار سرمایه تجربه کردیم، گفت: 
رش��د ش��اخص بورس ش��تاب پیدا کرد و س��ال ۹8 با 
180درصد بازدهی به عنوان اس��تثنایی ترین سال بازار 

سرمایه ایران به ثبت رسید.
آقابزرگ��ی روند معاملات بازار س��رمایه در س��ال ۹۹ 
را پیش بین��ی ک��رد و گفت: تورم پیش بینی ش��ده برای 
س��ال ۹۹ باعث توجه س��رمایه گذاران به بازار س��رمایه 
می شود و به طور حتم این افراد با دقت بیشتری اقدام به 

سرمایه گذاری در این بازار خواهند کرد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره به رویدادهای 
سیاس��ی و اقتص��ادی موثر بر بازار س��رمایه، گفت: بعد 
از مه��ار ویروس وضعیت ب��ازار جهانی بهبود می یابد که 
ای��ن موضوع می تواند امیدواری هایی را نس��بت به روند 

صعودی معاملات بازار سرمایه فراهم کند.
وی به رکوردش��کنی های بازار س��رمایه در س��ال ۹8 
تاکید کرد و افزود: از ابتدای س��ال ۹7 تا پایان س��ال ۹8 
بازار س��رمایه حدود 440 درصد بازدهی کس��ب کرد که 

این موضوع ناشی از تورم و هجوم نقدینگی است.
عملک�رد�نامطلوب�ارکان�بازار�س�رمایه�در���

جلوگیری�از�خروج�نقدینگی
در این زمینه »محمدکاظم مهدوی«، کارشناس بازار 
س��رمایه در گفت وگو با ایرنا با اش��اره به اینکه بخشی از 
افزایش نرخ دلار در س��ودآوری ش��رکت ها در س��ال ۹8 
تاثیرگذار بود، گفت: به دنبال افزایش نرخ دلار مسئله ای 
که بازار با آن مواجه شد این بود که برخی از شرکت ها در 

سال ۹7 رشد و برخی دیگر بدون رشد ماندند.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه معاملات ب��ازار در س��ال ۹8 تا 
ح��دودی از گروه ه��ای ص��ادرات محور خارج ش��د و به 
سمت گروه هایی که کالا محور نبودند پیش رفت، افزود: 
شرکت های پالایشی، پتروشیمی، فلزی، معدنی در سال 
۹7 رش��د را تجربه کردند و باق��ی صنایع مانند خودرو، 
مواد غذای��ی، بانک، س��رمایه گذاری، بیمه، حمل ونقل، 
مخابرات، شرکت های انفورماتیک و اینترنتی که از رشد 

بازار جاماندند در سال ۹8 وارد مدار صعودی شدند.
این کارش��ناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: این روند 
تا اواسط بهمن ماه ادامه داشت و یکی از دلایلی که باعث 
ثبات معاملات کامودیتی محور شد کاهش قیمت ارز از 

نرخ 14 هزار تومان به 11 هزار تومان بود.
وی گفت: بازار از اواس��ط بهمن به دلیل رش��د قیمت 
دلار به سمت گروه های کامودیتی محور پیش رفت و در 

روزهای پایانی سال با رشد همراه شدند.
مه��دوی ب��ه صنایع��ی که در س��ال ۹8 م��ورد اقبال 
سرمایه گذاری در بازار قرار گرفت اشاره کرد و گفت: رشد 
در سال ۹8 مربوط به گروه های غیرکالایی و شرکت های 

کوچک بودند که به صورت کاملا حبابی رشد کردند.
این فعال بازار س��رمایه خاطرنش��ان کرد: بخش��ی از 
رشدهای به دس��ت آمده در بازار در روزهای پایانی سال 
برگش��ت اما این صنایع همچنان دارای حباب هستند و 

سهامداران به اشتباه آنها را خریداری کرده اند.
وی ب��ا بی��ان اینکه روند معاملات بازار در اس��فند ماه 
مطلوب نبود، افزود: علت افت معاملات بورس در اسفند 
ماه ناش��ی از عدم موفقیت ارکان بازار سرمایه برای ورود 
نقدینگی به س��مت ش��رکت های ارزنده و جلوگیری از 

خروج سهامداران برای اصلاح های پیش آمده بود.
ب��ه گفته وی، متاس��فانه پیام اس��فند ای��ن بود که در 
س��طح مدیریت کلان اقتصاد، تصمیمات حرفه ای برای 

بازار گرفته نشد.
مه��دوی اظهارک��رد: در ی��ک هفته اخیر اس��فند که 
کرونا ش��یوع پیدا کرد باز هم پافشاری های زیادی برای 
عرضه ه��ای اولیه صورت گرفت، ای��ن موضوع به مفهوم 
عدم توجه مسوولان به سلامت کارکنان کارگزاری ها بود 

که پرونده خوبی را برای مدیران بازار به دنبال نداشت.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: تصمیمات 
اتخاذ ش��ده که اصول بازار س��رمایه را نقض کرد هدفش 
جلوگیری از شکل گیری حباب و دستکاری سهام کوچک 
بود که این اتفاق باعث آسیب رساندن به سهم هایی شد 

که ارزنده بودند و همچنان جا برای رشد داشتند.

گفت:  س��ازمان خصوصی س��ازی  رئی��س 
افزون ب��ر 100 ه��زار میلیارد توم��ان اموال 
راکد و غیرمولد شناس��ایی شده و باید سازو 
کاری برای واگذاری اینها داش��ته باش��یم. بر 
این اس��اس با س��ازمان بوس اوراق بهادار در 
حال هماهنگی هس��تیم تا بتوانیم این اموال 
را در بورس عرضه کنیم. به گزارش تس��نیم، 
علیرض��ا صال��ح در گفت وگو با بی��ان اینکه 
از ماموریت ه��ای س��ازمان خصوصی س��ازی 
واگ��ذاری امور مدیریتی و س��رمایه گذاری به 
بخش خصوصی اس��ت، اظهار کرد: نخستین 
راه این کار توانمند سازی بخش خصوصی است 
و ام��ور اقتصادی و تولیدی را از اختیار دولت 
ج��دا کنیم و به بخش خصوصی واگذار کنیم 
و این نیازمند این اس��ت که بتوانیم از بخش 
خصوصی حمایت کنیم. این مهم ترین اولویت 
ما اس��ت. رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی 
دومین راه را مولدسازی دارایی های غیرمولد 
دول��ت مطرح کرد و گف��ت: درحال حاضر در 

دولت ام��وال راکد و س��اختمان های زیادی 
و مراک��ز متفاوتی را داریم مث��لا در بانک ها 
ش��عبه های زیادی را داریم که ممکن اس��ت 
ب��ا الکترونیکی کردن نیازی به این ش��عبات 
نباشد. وی افزود: ما می توانیم این دارایی ها را 
مول��د کنیم و از حالت راکدی که برای دولت 
هزینه دارد بیرون بیاوری��م و در زمینه مولد 
کردن آن اقدام کنیم. بخش خصوصی به اینها 
نیاز دارد و باید برود سرمایه گذاری کند و در 
ع��وض ما م��ال و دارایی اضاف��ه داریم و باید 
بتوانیم در قالب مش��ارکت و واگذاری ها این 
اموال به س��متی برویم که ه��م دولت و هم 
بخش خصوصی از این محل سود ببرد. رئیس 
سازمان خصوصی سازی از اقدامات لازم برای 
عملی ش��دن این مهم را شناس��ایی اموال و 
دارایی ه��ای راکد بیان ک��رد و گفت: بالغ بر 
100 ه��زار میلی��ارد تومان اموال شناس��ایی 
ش��ده و باید س��ازو کاری برای واگذاری اینها 

داشته باشیم.


	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8

